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 اسامی حاضرین 

کانادا،    -جناب آقای مهندس بهرامن؛ رئیس محترم خانه معدن ایران، جناب آقای مهندس شیثی؛ نائب رئیس اتاق ایران

بلژیک و لوکزامبورگ،   -کانادا، سرکار خانم رستمی؛ رئیس اتاق مشترک ایران   -سرکار خانم گلچین؛ دبیرکل اتاق ایران

هلند،   -هادئی؛ رئیس کمیته مشترک ایران و بلغارستان، سرکار خانم معراجی؛ دبیرکل محترم اتاق ایران جناب آقای 

برزیل، جناب   -امارات، سرکار خانم شریعتی؛ مدیرداخلی اتاق مشترک ایران -جناب آقای ایلاتی؛ دبیرکل اتاق ایران

، جناب آقای پند، دبیرخانه اتاق ایران و ایتالیا،  آقای شریفی پور، رئیس کمیسیون سرمایه گذاری اتاق ایران و عمان

جناب آقای عیقرلو، دبیرکل فدراسیون حمل و نقل و لجستیک ایران، جناب آقای اصغری، رئیس کمیسیون صمت  

انجمن جوانان کارآفرین تهران، جناب آقای محمدی؛ شرکت عمران مومان چابهار، جناب آقای شیرازی، نماینده خانه  

سرکار خانم دکتررکنی؛ دبیر ومدیراجرایی خانه معدن ایران و رضا نوری دبیرکمیته بین الملل خانه   معدن بوشهر و

 معدن

 شرح جلسه 

 

 

 ...گذشتکانادا - با محوریت اتاق مشترک ایران  الملل خانه معدن ایران  بین  آنچه در کمیته

 

ویژگی خاص کانادا و نیز تشکل خانه معدن ایران در  در ابتدای این جلسه ریاست محترم خانه معدن ایران نسبت به 

بخش معدن که هر چقدر اطلاعات و ارتباطات را بیشتر کنیم می توانیم اطلاعات به اشتراک گذاشته را به اعضای  

 .خودمان جهت سرمایه گذاری و دیگر موارد بدرستی انتقال بدهیم

نظیر شهرهای مهم و جمعیت پرداختند. جمعیت درحال   در ادامه، جناب آقای مهندس شیثی نسبت به معرفی کانادا

 .نفر می باشد که بیشتر در شهرهای تورنتو، مونترال و ونکور پراکنده شده اند  000،700،37امروز کانادا در حدود 

  6.4میلیون دلار و زغال سنگ در حدود  14.4میلیون دلار و غیر فلزی،   26رتبه جهانی کانادا در فلزات در حدود 

یون دلار می باشد که از نظر رتبه بندی جهانی در تولید پتاس، سنگ های قیمتی و پلاتین به ترتیب در جایگاه اول  میل

 .تا سوم می باشد 

( و  %10( ، سنگ آهن ) %12(، پتاس )%14(، زغال سنگ )%20تولیدات معدنی برتر کانادا بر اساس ارزش به ترتیب طلا ) 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۲/ ۱۵  تاریخ:

 
 

 .( می باشد %10مس )

 .اونتاریو، کبک و ... تولید مواد معدنی در مناطق مختلف کانادا پراکنده شده است بریتیش کلمبیا، 

 .شرکت در حوزه فنی، مالی، حقوقی و محیط زیست در بخش صنعت معدن فعالیت می کنند  3700در حدود 

  2.3ر بوده است.  میلیون دلا 4.5از همیشه بیشتر بوده که در حدود  2011هزینه اکتشاف مواد معدنی در کانادا در سال  

 .هزینه شده است 2019و در همین حدود در سال  2018میلیون دلار در سال در سال  

 .هزینه اکتشاف در حوزه غیرفلزی سرمایه گذاری کرده اند  37%

  فلزات برای  اکتشاف  هزینه  % 61 ،  2018  سال در  که بوده  اورانیوم برای  % 11  درصد هزینه اکشتاف  2009در سال ، 

 .است گرانبها

میلیون دلار در خارج کانادا سرمایه گذاری شده  163بوده است که  2017میلیون دلار در سال   260ارزش معدن کانادا 

میلیون دلار در   24.9سرمایه گذاری کانادا در خارج از این کشور است که در ایالت متحده  % 65است. به عبارت دیگر،  

و در آسیا، در کشورهای مغولستان، اندونزی و ... سرمایه گذاری شده   %11کزیک  معادن سرمایه گذاری شده است. در م

 .است

 .در بخش معدن فعال هستند  626000استخدام در بخش معدن کلا  

دلار در سال است که در صنایع دیگر متوسط درامد    119000در بخش معدن، از نظر دست مزد پرسنل در حدود  

 .یروی انسانی، بخش معدن هزینه زیادی دارد دلار می باشد که از نظر ن  60000

  %5به اتحادیه اروپا و  % 22به آمریکا صادر می شود،   % 53می باشد که از این مقدار  %19.4صادرات مواد معدنی کانادا 

 .به چین 

میلیارد دلار می   54کشورهای طرف صادرات محصولات معدنی می توان به آمریکا اشاره کرد که ارزش آن در حدود 

 .میلیارد دلار دارد  41اشد. کانادا از آمریکا وارادات مواد معدنی ب

  کلی بطور .است بوده  معدنی  مواد  فرآوری در  دلار  میلیون   3  و  میلیون دلار 10، 2018سرمایه گذاری در معدن در سال 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۲/ ۱۵  تاریخ:

 
 

 .باشد  می  معدن  بخش  در  گذاری  سرمایه  5%

 .هستند که بیشتر فعال در طلا هستند  16و    14کانادایی رتبه شرکت برتر معدنی ، شرکت های  40در بین 

 .اتحادیه تامین کنندگان معدن و انجمن معدنی کانادا نیز در این وبینار معرفی گردید 

 .میلیون دلار کانادا بوده است 327در حدود  2019روابط تجاری بین کانادا و ایران در سال 

 .دانه سویا، پزشکی، ... بوده استاقلام صادرات کانادا به ایران شامل 

میلیون دلار بوده است که که مبلغ بسیار ناجیز و جای بسیاری برای کار   29،  2019واردات کانادا از ایران در سال 

 .دارد

 .اقلام وارداتی کانادا از ایران شامل خرما، پسته، کشمش بوده است

میلیون دلار    29، به    2019ان واردات داشته است که در سال میلیون دلار از ایر 121در حدود ، 2018کانادا در سال 

 .تنزل کرده است

 .میلیون دلار مس به کانادا صادر گردیده است 32میلیون دلار و  45بازمانده های طلا در حدود  2018در سال 

 .تحریم های کانادا بر علیه ایران، در رابطه با محصولات اتمی، تسلیحات و ... است

اقتصادی برای ایران شامل اجناس نظیر آلومیینوم و غیره در نظرگرفته شده است که این موارد برای   مقررات خاص

 .شرکت های کانادایی حائز اهمیت است

، مشکلات بیمه،    FATFبعضی موانع کار با کانادا شامل تحریم های آمریکا، کانادا و سازمان ملل می باشد و همینطور

 .الی، نبود روابط دیپلماتیک، بسته بودن سفارت و غیره می باشد حمل و نقل، نقل و انتقال م

در ادامه این نشست حضار در جلسه به بحث و تبادل نظر پرداختند و دکتر نوری بعنوان دبیر کمیته با اشاره به روابط  

شترک، قدم  ازطریق کشورهای ثالث نظیر کشورهای همجوار خاطر نشان نمود که می توانیم با کمک سایر اتاق های م

 .های مثبتی برای تامین نیازهای اعضا خانه معدن گام برداریم و جبل علی برای صادرات مجدد مقصد مناسبی است

امارات درباره صادرات بخصوص از طریق دریا تاکید کردند که اتاق مشترک می تواند در   - دبیرکل اتاق مشترک ایران
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 .این خصوص اطلاعات لازم را به اعضا منتقل کنند 

عیقرلو، دبیرکل فدراسیون حمل و نقل و لجستیک ایران در این نشست نسبت به تحریم ها اشاره کردند و افزودند  

 .خطوط اصلی کشتیرانی دنیا وارد بنادر ایران نمی شون که کشتیرانی ایران مورد تهاجم آمریکا قرار گرفته است

شد که فرصت های تجاری در ایران چگونه است و مورد   خانم گلچین توضیجاتی درباره پتانسیل معدن ایران درخواست

 .نیاز کانادایی درخواست داشتند اطلاعات به آنها داده شود

 .تمامی جلسات اطلاعات اعضا در سایت خانه معدن هست

دبیرکل محترم ایران کانادا و نیز دبیرکل خانه معدن ایران نسبت به اشتراک اطلاعات به اعضا از طرق مختلف نظیر  

تشکیل اتاق معدن در اتاق های مشترک اعلام آمادگی   بهبسایت مورد تاکید قرار دادند و خانم دکتر رکنی نسبت و

 .کردند 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 

۱ 

   

۲    



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران مشاوره بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۳/ ۱۳  تاریخ:

 
 

 اسامی حاضرین 

آذربایجان و رئیس   -جناب آقای مهندس بهرامن؛ رئیس خانه معدن ایران، جناب آقای فکری؛ نائب رئیس اتاق ایران

کمیسیون صادرات اتاق بازرگانی گیلان، جناب آقای حلاج؛ معاونت بین الملل اتاق تهران، سرکار خانم رستمی؛ رئیس  

بلژیک و لوکزامبورگ، جناب آقای احدی؛ نماینده اتاق مشترک ایران و قزاقستان، جناب آقای طالب  - ایراناتاق مشترک 

زاده؛ نماینده اتاق مشترک ایران و افغانستان، جناب آقای دکتر اسدی؛ رئیس خانه معدن گیلان، جناب آقای نازپرور؛  

ردبیل؛ جناب آقای فتحی و جناب آقای حمید از  رئیس خانه معدن خراسان رضوی، جناب آقای ثمین، خانه معدن ا

شرکت عمران مومان چابهار، سرکار خانم دکتررکنی؛ دبیر ومدیر اجرایی خانه معدن ایران و دکتر رضا نوری دبیرکمیته  

 ن بین الملل خانه معد 

 شرح جلسه 

 

 ...آنچه در کمیته مشاوره بین الملل خانه معدن ایران گذشت

 

 بررسی پتانسیلهای معدن و صنایع معدنی ایران و آذربایجان  دستور جلسه: 

 

 دبیرجلسه: دکتر نوری 

در ابتدای جلسه جناب آقای دکتر اسدی به ریشه تاریخی و ارتباط خاصی که بین دو ملت ایران و آذربایجان اشاره  

 .کردند 

صنعت، تکنولوژی و سرمایه گذاری   کشور آذربایجان تمایل به استفاده از عواید حاصل از منابع نفت و گازی خود در

 .دارد، که کشورمان از این فرصت می تواند استفاده کند 

استان گیلان دارای مرز دریایی، زمینی بوده که اخیرا خط راه آهن راه اندازی شده آستارا ایران به آذربایجان می توان  

از طریق دریای خزر که نظر تحریم مشکل  محموله ها را از طریق راه آهن با هزینه پایین ارسال کنند و همچنین 

 .آنچنانی وجود ندارد، حمل و نقل دریایی امکان پذیر است

 .باشد   CISاستان گیلان بخاطر مناطق آزاد می تواند درگاه صاداراتی مواد معدنی به کشور آذربایجان و کشورهای 
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دراته به عنوان مواد معدنی صادرات  در حال حاضر، بخاطر مصارف پتروشیمی آذربایجان، اکسید کلسیم و آهک هی

 .صورت گیرد

 .صورت گرفت در ادامه نشست، ارائه ای توسط دبیر کمیته بین الملل خانه معدن ایران به شرح ذیل 

میلیون نفر دارا هست و طیف گسترده ای از   10جمهوری آذربایجان، بزرگترین کشور قفقاز است که جمعیتی در حدود 

نعتی از جمله آلومینیوم ، مس ، طلا ، ید ، سنگ آهن، سنگ آهک ، نقره و فولاد را تولید  فلزات و مواد معدنی و ص

 .میکند 

برداری از منابع نفتی در  های تازه استقلال یافته اطراف خود در اثر بهره جمهوری آذربایجان در مقایسه با جمهوری 

 .شودصولات گازی محسوب می شرایط مناسبی قرار دارد و در حال حاضر در منطقه یک صادرکننده مح

 .استمیلیارد دلار بوده  ۴۵معادل  ۲01۹تولید ناخالص داخلی آن در سال 

های اصلاحات میلادی جمهوری آذربایجان بنا به گزارش بانک جهانی، برترین کشور از نظر اجرای برنامه  ۲00۸در سال 

 .گرفتاست و در رتبه نخست قرار کشور محاسبه شده بوده   10اقتصادی بین 

دولت آذربایجان، مشوق های مناسبی از نظر قانونی، موسسات حامی سرمایه گذاری خارجی و حکومتی ارائه کرده است 

و رتبه بندی مناسبی جهت اخذ اعتبار، سهولت کسب و کار، خرید مستغلات و حمایت سرمایه گذاری کسب کرده  

 .است

از صادرات آن   %۹1میلیارد دلار معادل  17ارزش آن در حدود  بیشترین صادرات جمهوری آذربایجان، نفت است که 

 .کشور بوده که در رتبه های بعدی محصولات کشاورزی، پلاستیک و سنگ های قیمتی می باشد 

 ۲01۹میزان صادرات فلزات و سنگ های قیمتی، آلومینیوم، سنگ آهن و مس جمهوری آذربایجان طی سال  

 .است بوده دلار  میلیون 30.07 و  3۹.۴۲  ،1۲۸.0۵، 17۴.۵۲به ترتیب، 

بیشتر شامل فلزات و سنگ های قیمتی، ماشین آلات وابسته به صنایع    ۲01۹واردات جمهوری آذربایجان در سال 

 .هسته ای و تجهیزات الکترونیکی بوده و بیشترین واردات از کشورهای روسیه، ترکیه و چین داشته است
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میلیون دلار بوده   ۴۵۲.63سال گذشته میلادی مربوط به ایران و به میزان  رتبه هشتم واردات جمهوری آذربایجان در

 .که بیشتر شامل مشتقات نفتی، پلاستیک و سرامیک است

 .میلیارد دلار بوده است ۲.13،   ۲01۹میزان واردات فلزات و سنگ های گرانبهای آذربایجان در طول سال 

 .کاهش داشته است%1.۸0در مقایسه با فوریه سال گذشته   ۲0۲0تولیدات معدنی جمهوری آذربایجان در فوریه  

 :جناب آقای احدی نماینده اتاق مشترک ایران و قزاقستان نیز به ذکر موضوعات ذیل پرداختند 

 .اتاق بازرگانی ایران و آذربایجان و اتاق گیلان با همراهی اتاق اردبیل می توانیم موانع موجود را بر داریم 

قزاقستان، روسیه ، گرجستان تا مرز لهستان محصول می توان صادر کرد و پروتکل ها و گواهی مبدا از بندر آستارا به  

 .برای ارسال کالا در نقطه صفر مرزی وجود دارد و جهت صادرات معدنی موانعی وجود ندارد

فله ارسال کنیم و   با توجه به راه آهن ایران و آذربایجان که سال گذشته ایجاد شده مواد معدنی می تواند به صورت 

 داشته باشیم   CISهمچنین واراداتی که از کشورهای

 .برای معدن کاران جهت صادرات بایستی بیشتر نمایشگاه ها حضور داشته باشیم و نقش پر رنگ تری ایفا کنیم 

و نقل  تن دارد در حالیکه ظرفیت حمل   70الی 6۵بایستی بیشتر به راه آهن توجه کرد که ظرفیت بارگیری در حدود 

 .تن است ۲۴الی ۲3زمینی با تریلی حداکثر بین  

 .دلار به تن است ۲۵الی  ۲۴هزینه حمل از طریق راه آهن ایران و آذربایجان به روز هست و در حدود  

 :در ادامه نشست آقای دکتر اسدی و آقای فکری به موارد ذیل اشاره کردند 

مایه گذاری در آذربایجان دارای ریسک است. ترکیه پس از  به واسطه تجربیات قبلی می توان گفت از نظر امنیت سر

استقلال آذربایجان، شش شبکه رادیویی و رسانه ای رایگان ایجاد کرد و تمامی کالاهای خودشان را رایگان تبلیغ کردند  

جه را و حمایت وزارت خارجه ترکیه از سرمایه گذاران کشور خودشان دارند و کشور ما هم بایستی حمایت وزارت خار

 .داشته باشیم 

از طرف کشور آذربایجان در چندین روز گذشته بخاطر کرونا، برای صادرکنندگان ایرانی محدودیت هایی ایجاد شده و  
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کانتینر بیشتر قبول نمی کنند که آقای جهانگیر زاده سفیر محترم کشورمان حمایت های خوبی دارند و   ۴0روزانه 

 .پیگیر این قضیه هستند 

خاطر پتانسیل معدنی گیلان، کلینکر به آذربایجان صادر می گردید ولیکن گمرک آذربایجان یکسری  در گذشته، ب 

 .مشکلات ایجاد کردند و مانع از صادرات شد 

یکسری مواد معدنی وجود دارد که تامین آن از ایران میسر است و جایگیزینی برای کشور آذربایجان ندارد و درصورت  

 .موضوع می تواند جایگاه مناسبی پیدا کنند   آگاهی فعالین معدنی به این

آذربایجان در ساخت و سازها فعالیت زیادی دارند و مواد معدنی و سنگ های تزئینی جایگاه مناسبی دارد و ترکیه نمی  

 .تواند بخاطر هزینه حمل و نقل با ایران رقابت کند 

 .ایران نیاز دارد جمهوری آذربایجان بخاطر فعالیت نفتی به باریت، بنتونیت و کائولن 

تعرفه های ترجیحی که آذربایجان از ایران می گیرد نسبت به سایر کشورها بیشتر است و این موضوع تاثیر گذار است و  

 .بایستی منعکس شود و در سطح کلان باید حل شود 

 .سرمایه گذاران اصلی آذربایجانی ریشه ایرانی دارند و تمایل به همکاری با ایران دارند 

 .ویزا، اتباع آذربایجان بدون ویزا به ایران می آیند ولی از ایرانی ها باید ویزا اخذ کنند   از نظر

 .آذربایجان کمک های که کشورما کرده فراموش نکرده و ما باید این موضوعات مطالبه گری شود 

شترک مرزی  در ادامه نشست، دکتر حلاج، معاونت محترم بین الملل اتاق تهران به موضوع شهرک های صنعتی م

پرداختند که اتاق با همراهی ریاست جمهوری، پیگیر ایجاد شهرک های صنعتی مشترک مرزی هستند تا از بحث  

 .تحریم ها بتوانیم خارج شویم و وارادات و صادرات از آن مناطق صورت گیرد 

به اسم محصول   محموله هایی که وارد می شود و همچنین کالایی که در شهرک های صنعتی مشترک تولید می شود 

آذرباجایی صادر شود و می توانیم تحرکی در منطقه مرزی داشته باشیم صادارت کالای مشترک باشد و می تواند الگویی  

 .با سایر کشورهای همسایه باشد 
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جناب فکری: تفاهم نامه ای بین ایران و آذربایجان در منطقه پارس آباد مغان برای شهرک های صنعتی فی مابین  

گرفته و کالایی که تولید می شود و اگر سرمایه گذار ایرانی باشد و به آذربایجان صادر شود معاف از مالیات است صورت 

و اگر سرمایه گذاری آذربایجانی باشد و تولیدی داشته باشد بدون در نظر گرفتن تعرفه، وارد ایران شود. این منطقه  

 .سال است  10معاف از مالیات به مدت 

رت گرفته قرار بود در آستارا باشد که پارس آباد مغان با وسعت بیشتری انتخاب شد ولی در منطقه  بررسی های صو 

 .آستارا بین استان های مجاور دو کشور گیلان و لنکران جمهوری آذربایجان شهرک های کوچکتری ایجاد کنند 

ازمان صنایع کوچک و  در این شهرک های صنعتی می شود سرمایه گذاری مشترک انجام داد و مسئول طرح س 

 .شهرکهای صنعتی ایران است

جمهوری آذربایجان از شرکت های دانش بنیان و استارت ها معافیت مادام العمری پیشنهاد داده تا افکار و ایده های  

 .جدید جذب کنند 

های خود را  در پایان جلسه، مقرر گردید تا مباحث مطرح شده به اعضای خانه معدن ایران منتقل شده و اعضا دیدگاه 

 .جهت انتقال به اتاق مشترک ایران و آذربایجان منتقل کنند 
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 اسامی حاضرین 

 خانم دکتر رکنیآقایان مهندس بهرامن، مهندس جلالی فر، دکتر اسدی، دکتر اسپهبد، 

 شرح جلسه 

 

 ..…آنچه در نشست کمیته بین الملل خانه معدن ایران گذشت

 :دستورجلسه

روسیه با مشارکت اتاق مشترک ایران و  بررسی مناسبات اقتصادی در بخش معدن وصنایع معدنی،بین دو کشور ایران و 

 روسیه 

 : مهندس جلالی فر،عضو محرم هیات رئیسه اتاق مشترک ایران و روسیه

بطور کلی هر ساله آمار مبادلات تجاری ایران با روسیه را پایش می کنیم اما در حوزه محصولات معدنی و مصالح  

 .بسیار پایین استساختمانی وضعیت نامطلوبی در بازار هدف داریم که اعداد  

میلیون دلار رسیدیم که   21میلیون دلار به    60بوده که بعد دچار افت شدید شدیم و از  2013اوج فعالیت در سال  

 .میلیارد دلار واردات دارد بسیار کم است، با توجه به دسترسی لجستیکی که وجود دارد 12تا   11برای بازاری که  

و باید محصولات معدنی و صادراتی را تفکیک کنیم و بعضی اقلام که جذابیت  این دسترسی با واسطه اتفاق می افتد 

بیشتری دارد در اولویت قرار گیرد. باید بتوانیم توسط دست اندرکاران امور معدن بازار هدف را بررسی کنیم. ایجاد یک  

 .پایگاه توانمندی های معدنی در سرای تجاری ایرانیان می تواند مفید باشد 
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 .شست، ارائه ای توسط دبیر کمیته بین الملل خانه معدن ایران به شرح ذیل صورت گرفتدر ادامه ن

میلیون نفر   147کشور آسیایی و اروپایی مرز زمینی و دریایی دارد و با   14روسیه پهناورترین کشور دنیاست، با  -

 .جمعیت، بزرگترین منابع معدنی جهان را در اختیار دارد

ه بزرگ مواد معدنی نادر است و بین سه تولید کننده طلا ، پلاتینیوم و آهن است. سالانه  روسیه دومین صادرکنند  -

 .میلیارد تن زغال سنگ تولید می کند   175

میلیارد دلار بوده که بیشتر   1/ 28دولت روسیه راه را برای سرمایه گذاری هموار کرده است، صادرات روسیه به ایران  -

بیشتر واردات روسیه از چین و آلمان و بلاروس و آمریکاست و وارداتشان از ایران حدود  غلات ، گوشت، چوب و... بوده، 

 .میلیون دلار بوده است  528

در سال های گذشته تولیدات معدنی روسیه کاهش داشته است، می توانیم از این موضوع برای صادرات مواد معدنی   -

 .به روسیه استفاده کنیم

ا بحث صادرات مواد معدنی یکی از مواردی است که باید روی آن کار شود با توجه به سند مهندس جلالی فر: در رابطه ب 

چشم انداز اقتصادی روسیه که برنامه دارد با کشورهای شمال آفریقا و هند از طریق ایران ارتباط داشته باشد می توان از  

 .این فرصت استفاده کرد 

 .ظر انجام نشده و تیم مذاکره کننده نتوانسته امتیازات بیشتری بگیرد در بحث توافق نامه اوراسیا بهره برداری موردن

خود آقای پوتین خواستند سند سند را عملیاتی کنند و باید تجارت آزاد با   2013نوامبر  8در راستای پیاده سازی سند  

 .ایران عملیاتی شودو محدودیت ها و موانع برطرف شود

 .وسیه را از طریق راههای ارتباطی و بنادر خود به کشورهای همسایه انتقال دهد ایران می تواند بخشی از مواد معدنی ر 

بزرگترین ضعف عدم حضور صاحبان مشاغل و فعالان حوزه معدن در نشست هاست. باید بخش خصوصی حضور  

 .بیشتری در نشست ها داشته باشد 

 : دکتر اسدی
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ود شرکت سرامیک سازی در منطقه ماخاچکالا و نیاز آنها در شناسایی بازار و هدف گذاری ضعف داریم. با توجه به وج

به مواد اولیه، خواستار واردات مواد اولیه از استان های شمالی و شمال غرب ایران هستند. به موادی مانند خاک های  

 .صنعتی ، خاک نسوز و کربنات کلسیم نیازمندند. تقاضا برای بنتونیت و ... نیز وجود دارد

 : دکتر اسپهبد 

مانطور که اشاره شد به دلیل وسعت و همسایگی با ما باید بیشترین استفاده را در زمینه تجارت معدنی با روسیه  ه

داشته باشیم. در مورد عناصر نادر خاکی خیلی ضعف داریم و کاری نکردیم و با وجود این همه تنوع در این زمینه کاری  

که در همسایگی ما مانند روسیه هستند باید از تکنولوژی و دانش    صورت نگرفته است، نیاز به کارشناسان ورزیده داریم

 .سال در این زمینه ها از ما جلو هستند  200کشورهای پیشرفته در این زمینه استفاده کنیم. شاید حدود 

 : مهندس جلالی فر

نولوژی داشته باشیم. تیم  ما باید در اسرع وقت کارگروهی با روس ها تشکیل دهیم و بازاریابی را شروع کنیم و تبادل تک

 .ما تا بحال کار معدنی نکرده است در کنار شما با تمام وجود فعالیت می کنیم

 : مهندس بهرامن

خوشحالم که در کنار شما هستم، امروز بحث ایجاد ارتباط در همه زمینه ها مطرح است. ما هم کم و بیش با روسیه  

 .خرید ماشین آلات معدنی بوده استارتباط داریم. که این همکاری بیشتر در زمینه 

 .روسیه در بخش طلا و تیتانیوم از ویژگی های خاصی برخوردار است

بهترین راه اتصال و همکاری راههای مشترک دو کشور است. در مجموع در نظر داریم تفاهم نامه هایی در بخش معدن  

 . بیداشته باشیم، چه در بخش اکتشاف، چه در بخش بهره برداری و بازاریا

کشور روسیه کشوری است که می تواند مسیر ها را برای ما باز کند لذا بایستی ما در اتاق مشترک ایران و روسیه و خانه  

 .معدن از این زمینه استفاده کنیم

 خانه معدن اردبیل : شرایط صادرات سنگ های قیمتی و نیمه قیمتی چونه است؟ 
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دن با شرکت ها و سازمان هاست. در زمینه مصالح ساختمانی خیلی ضعیف  مهندس جلالی فر: لازمه آن ارتباط برقرار کر

 .عمل کردیم چون حضور مستقیم نداشتیم. در بخش کاشی و سرامیک با توجه به بازار هدف می توان ورود کرد 

معدنی    دکتر رکنی : در زمینه فعالیت مشترک دو پتانسیل وجود دارد، یکی مواد معدنی نادر وکمیاب خاکی که پتانسیل

آن وجود دارد ولی دانش دسترسی و فرآوری آن را نداریم. دانش فنی استحصال این عناصر نسبت سایر عناصر دیگری  

توانیم آنها را استحصال کنیم  ای هستند و به راحتی می های شناخته شده همانند آهن، مس، سرب و روی که روش 

ها و مواد  ها، تیتان با برخی مواد معدنی همچون آهن، فسفات  دشوارتر است. عناصر نادر خاکی به دلیل پاراژنز بودن 

کند. ضمن  های دیگر دشوارتر می پرتوزا و ترکیب آنها با دیگر مواد معدنی استحصال و فرآوری آنها را نسبت به روش 

ند مسیر دشواری  اینکه عناصر نادرخاکی در برخی از کشورها همچون ایران که از منابع و ذخایری با عیار پایین برخوردار

های مختلفی همچون ثقلی، مغناطیسی،  بایست از روش گذارد. به همین دلیل برای فرآوری می را در پیش رو می 

های مختلف نیازمند برخورداری از دانش فنی و  الکترواستاتیک و هیدرومتالورژی استفاده کنیم که استفاده از روش 

 .فناوری بالایی برای استحصال این عناصر است

وی افزود:امروز به دلیل حجم پایین مصرف عناصر نادر خاکی،شاید چرخش مالی بالایی در این حوزه وجود نداشته باشد 

های ایجادشده برای خرید و دسترسی به این عناصر از خارج از  اما اکنون به دلیل قرارگیری در شرایط تحریم و چالش

داخل از کشور بود و باید توجه داشت که این منابع جزو منابع  کشور، باید به دنبال نگاه بلند مدت و تولید در  

  در  عناصر این فرآوری   بایست روشهای شناساییاستراتژیک کشور است هرچند که عیار آنها پایین باشد.از این رو می 

 .یری شده تا بتوان بر روی استفاده داخلی از این منابع تکیه کرد پیگ  جدیت با کشور

ه تا نیازمند استفاده وسیع از این عناصر باشد و  ای نبود کشورهای صنعتی دارای فناوری پیشرفته کشور ما جزء 

ها و پودرهای ساینده را تاکنون با واردات تامین کرده  های خود را برای ساخت محصولاتی چون کاتالیستنیازمندی

ای در حوزه معدن به سمت  های توسعه نها و خروج ارز کشور ذهنیت سازمااست. اما بعد از ایجاد شرایط تحریم 

  . گیری از عناصر نادر خاکی کشور گرایش پیدا کرد و مانیز بید بتوانیم در جهت تسریع این مهم اقدام نماییمبهره
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دیگری بحث ماشین آلات معدنی مورد نیاز معادن کشور برای نوسازی تجهیزات معدنی است. در حال حاضر ارتباط  

 .ین آلات معدنی اورال داریمخوبی با شرکت ماش 

 .بازار روسیه برای ما بازار مناسبی است، قاعدتا باید از همکاری اتاق مشترک استفاده کنیم

مهندس جلالی فر: نمایندگی های روسیه از پیشنهادات شتاب دهنده در زمینه ارتباط با سایر کشورها استقبال می  

ز تکنولوژی در بخش ماشین آلات و تجهیزات استفاده می کنیم. سعی  کنند. از مسیر دیپلماتیک برای بهره مند شدن ا

 .می کنم این موضوعات را منتقل کنم. روس ها به توسعه روابط علاقه مندند 

بازدید از معادن قزاقستان و روسیه با توجه به اینکه معادن سرشاری دارند. سعی کنیم عناصر نادر خاکی را بیشتر در   -

 .ه دانش آن دسترسی پیدا کنیمنظر داشته باشیم و ب 

برای کار بر روی عناصر نادر خاکی باید با دانشگاه ها و انستیتوهای روسیه همکاری داشته باشیم. اگر اتاق مشترک   -

 .بتواند این همکاری را ایجاد کند بسیار مطلوب خواهد بود

است و کمک گرفتن در تمام زمینه ها که از  مهندس بهرامن : استراتژی خانه معدن ارتباط با دنیا برای کارهای معدنی 

 .آنها استفاده کرده و استقبال میکنیم. ارتباطات فنی و دانشگاهی از اولویت های ماست و پیگیری میکنیم 

 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 

۱ 

   

2    



 

 بسمه تعالی 

 ایران   معدنخانه )ایران و روسیه( بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۴/ ۱۶  تاریخ:

 
 

  



 

 بسمه تعالی 

 ایران   معدنخانه افغانستان(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۵/ ۱۳  تاریخ:

 
 

 

 اسامی حاضرین 

 و خانم دکتر رکنی   مالکی  ،جوانمردی ،مهندس بهرامن  ،مهندس علیخانی ،  دکتر سلیمی  آقایان 

 شرح جلسه 

 

کمیته بین الملل خانه معدن ایران با محوریت اتاق مشترک ایران و افغانستان با هدف بررسی روابط تجاری در حوزه  

 داد   جلسه تشکیل  و افغانستان دو کشور ایران معدن و صنایع معدنی بین 

 خلاصه جلسه 

 :دکتر سلیمی ،رئیس اتاق مشترک ایران وافغانستان

صادرات غذایی و پوشاک به افغانستان نسبت به سایر محصولات کشورمان بیشتر است که با توجه به نیازهای بازار  

 .ام شود افغانستان جا دارد که توجه بیشتر و برنامه ریزی بهتری انج

درصد استخراج نشده اند و بکر هستند و نیازمند سرمایه  90در مورد وضع معادن افغانستان تقریبا می توان گفت که  

 .گذاری فراوانی در این بخش می باشد 

میلیارد تن تخمین زده می شود که می توان هم از نظر سرمایه گذاری و هم از   108ذخایر معدنی افغانستان در حدود 

 .رات در این بخش ها کار کرد نظر صاد

 :مهندس علیخانی ،دبیر کل محترم اتاق مشترک ایران وافغانستان

در حال حاضر در دوران گذار به سر می بریم و با توجه به مذاکرات صلح ،همکاری های میان دو کشور می تواند بصورت  



 

 بسمه تعالی 

 ایران   معدنخانه افغانستان(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۵/ ۱۳  تاریخ:

 
 

 

استراتژیک داریم و فعالین و سرمایه گذاران می  پایدار شکل بگیرد.نگاه ما به افغانستان صرفا نگاه بازای نیست و نگاه 

 .توانند در بخش های معدنی و صنایع مختلف ورود کنند 

  اختیار در  مختلف  های زمینه  در  را خود   علاقه مندیم سرمایه گذاری بصورت مشترک صورت گیرد. میتوانیم دانش

 ان بازار خوبی داشته باشد افغانستان قرار دهیم. طبیعتا محصولات افغانستان هم می تواند در ایر

مهندس بهرامن : کشور افغانستان پتانسیل های خوبی در بخش معدن دارد و می توانیم با کمک اتاق مشترک همکاری  

 .های خوبی داشته باشیم.در بحث سنگ های قیمتی افغانستان بسیار سرآمد است

ی و غیرقانونی. در مجموع شرایط کار در معادن  گیرد؛ قانونپروسه استخراج معدن در افغانستان به دو شکل صورت می 

 .شودباشد.بخش زیاد این سنگ قیمتی غیرقانونی به پاکستان قاچاق می در این کشور ابتدایی و خیلی خطرناک می 

جوانمردی،رایزن بازرگانی ایران در افغانستان: معادن افغانستان معادن غنی هستند باید حضور خود را در این بخش  

 .بیشتر کنیم در بحث تجهیزات نیازمند ماشین آلات هستند. میتوان از ظرفیت های فنی و مهندسی ایران استفاده کرد 

مالکی ،نماینده اتاق بازرگانی تهران: در جلسه ای که با سفارت افغانستان داشتیم ابراز علاقه کردند که با سرمایه گذاری  

خش های مرزی و یا مناطق آزاد منتقل شود. بسیاری از سرمایه گذاران  مشترک کارخانجات تعطیل و نیمه تعطیل به ب

 .علاقه مند به سرمایه گذاری در این بخش هستند 

جوانمردی : بحث سرمایه گذاری در افغانستان شرایط خاصی دارد بحث انرژی در افغانستان بسیار گران است و باید با 

 .حریم ها کمک بسیاری به افغانستان کرداحتیاط در این زمینه وارد شد. ایران در زمان ت

 .چابهار از لحاظ ترانزیتی ظرفیت بسیاری دارد که افغانستان نیز از آن بهره برده است

 : دکتر رکنی،مدیر ودبیراجرایی خانه معدن ایران 

توان  طور کلی می ترین مناطق کره زمین از نگاه تکتونیکی واقع شده است؛ منابع معدنی را به افغانستان در یکی از فعال 

  - ۶های قیمتی سنگ  -۵منابع انرژی  -۴عناصر کمیاب  -۳بها فلزات گران   -۲فلزات پایه  - 1عمده شامل:  دسته  8

طور  های صنعتی تقسیم کرد که افغانستان به منرال  - 8مصالح ساختمانی و   - ۷قیمتی و تزیینی های نیمه سنگ



 

 بسمه تعالی 

 ایران   معدنخانه افغانستان(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۵/ ۱۳  تاریخ:

 
 

 

 

 

 

 

  

باشد. برخی منابع معدنی افغانستان از لحاظ کیفیت،  عدنی برخوردار می های منابع مخدادادی تقریبا از همه این گروه 

خلوص و سهولت استحصال شاید در کل دنیا منحصر به فرد باشند . رویکرد اصلی خانه معدن ایران در کمیته بین الملل 

ولویت کشورهای  کمک به توسعه روابط تجاری در زمینه های معدنی و صنایع معدنی بین ایران و سایر کشورها،با ا

 .همسایه است

 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 

۱ 

   

2    



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 اسامی حاضرین 

  اتاق کارشناسان   ایلاتی؛ دبیرکل اتاق ایران و امارات، خانم قدیمی و پورقلی  آقای   امارات،   - آقای فرزانگان؛ رئیس اتاق ایران

جمالی؛   آذربایجان،  -ایران  اتاق  رئیس  نائب   فکری؛  لوکزامبورگ،   و بلژیک - ایران اتاق  رئیس  رستمی،   خانم   امارات، و ایران

عمان، عابد شمس، دبیر سرمایه گذاری و امور بین الملل سازمان نظام مهندسی معدن ایران، عرفانیان؛    -دبیرکل اتاق ایران

 کمیسیون   دبیر  خسروی،  ایران،   سازی   کابل  شرکت  عمده  دار  سهام   مدیرعامل شرکت مهندسی بازرگانی نیرو رامشیر و

الباستکی؛ مدیرعامل سابق شرکت دوکاب امارات،   فرید   تهران،  استان  جوانان   فرینانکارآ  انجمن  تجارت  معدن  صنعت

اسماعیلی؛ رئیس اداره هماهنگی اتاقهای مشترک امور بین الملل اتاق تهران، خانم مجیدی؛ امور بین الملل اتاق بازرگانی 

 تهران و محمد محمدی، عضو اتاق

 شرح جلسه 

 ....گذشت خانه معدن ایران  )با محوریت کشور امارات(آنچه در کمیته بین الملل 

 :دکتر فرزانگان

میلیارد دلار رسید یعنی   101میلیارد دلار به  11سال تولید ناخالص دبی از   10نزدیک به   2015تا   1995حد فاصل 

  .برابر  10در حدود 

 .فزایش پیدا کرد دلار ا 42500هزار دلار و سهم درآمد نفتی 16تولید ناخالص داخلی سرانه دبی 

 .درصد رسیده است 1درصد به   18سهم درآمدهای نفتی از  

 .در حوزه سیاستگذاری و حوزه اقتصاد برنامه های هدفمند در امیرنشین خدمات محور انجام شده است

 .خدمات شامل تجارت، خدمات حمل و نقل پشتیبانی، گردشگری و ساخت املاک و مستغلات می باشد 

 .رسیده است 2017در سال  2،7500،000به   1995نفر  700،000جمعیت از 

 .صادرات دبی رشد کرده است %645سال،   10در حدود فاصله 

 .سرمایه ناخالص ثابت رشد کرده است  733%



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 .بر اساس رتبه بندی شاخص کیفیت دبی بهترین و پیشرفته ترین شهر رتبه بندی درخاورمیانه است

 .قه آزاد دارد و قوانین کارگری به روز استمنط 28خط کشتیرانی و  120دبی دارای 

میلیون هندی   2.5بر اساس اعلام اتاق بازرگانی دبی، یک سوم پروازهای بین المللی توسط هند انجام می شود و سالیانه  

 .از دبی بازدید می کنند 

عادل به همه  خط مشی امارات بر اساس آزادی تجارت ، خودباوری، ریسک پذیری ، حفظ عدالت، داشتن روابط مت

 .کشورها، اقتصاد متنوع و تجارت آزاد استوار شده است و دولت انعلاف پذیر و چابک است

یکسری از شرکت ها که در حوزه مخابرات، ساخت و ساز ، بانک و معدن فعالیت می کنند دولتی هستند و رشد  

  .اقتصادی به صورت گوناگون است

 .جابجا شده است 2018میلیون کانتینر در سال   15شود و  کانتیر در جبل علی تخلیه می 100هر دقیقه 

از نظر سیاست گذاری ارایه خدمت به چهار کشور همایسه نزدیک شامل دهلی نو ، اسلام آباد، تهران و ریاض قرار گرفته  

 .است

  :تجارت ایران و امارات

 .امارات ششمین شریک تجاری ایران و ایران دومین شریک امارات است

 .میلیارد دلار همکاری داشتند که بعد از چین دومین شرکت تجاری ایران است  13.4،   98ایران و امارات در سال 

 .میلیارد دلار رسیده است  9میلیارد دلار بوده که به تدریج به    17،  1391واردات ایران در 

رد دلار صاردات ایران در حال حاضر  میلیا 4.5رشد داشته و به   96تا   91میلیارد دلار که از سال   7صادرات شامل 

 .رسیده است

 .میلیارد دلار پتانسیل واردات دارد 261امارات 

 .کشور همسایه ما ، اولین پتانسیل را دارد که بعد از آن کشورهای روسیه و ترکیه می باشند  15بین 

 .امارات در حقیقت هاب منطقه است



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 .همواره تجارت ثابت با امارات داریم 

 .مربوطه به محصولات کشاورزی است % 15د دلار همیشه صادرات داشتیم که  میلیار 3.5

بوده است که الان که   %2امارات تورم صفر یا منفی دارد و میانگین آن صفر است و تولید ناخاصلی داخلی حداقل 

 .شرایط یک درصد است

افتی در اقتصاد امارات دیده می  کرونا به خدمات آسیب زده است که خدمات دبی مورد کاهش قرار گرفته است و یک 

 .% است-0.1و رشد صنعت صفر و رشد کشاورزی  1شود که منفی 

 .به حالت نرمال شدن پیش می رود  2020پیش بینی می شود در نیمه دوم 

 .% کاهش خواهد داشت 8املاک و مستغلات در دوران کرونا صدمه دیدند که رشد آن منفی 

  .ساخت و ساز و بانک متمرکز هستند  شرکت برتر امارات بر مخابرات، 10

 .امارات صنایع معدنی دارای اهمیت دارد 

شرکت برتر آلومینیوم در جهان   10شرکت مهمی از جوینت آلومینیوم دبی و ابوظی تشکیل شده است که یکی از 

 .است

یوم در منطقه، امارات  آمار واردات مواد اولیه صنایع آلومینیوم به جد در حال رشد است و یکی از قطب های آلومین 

 .است

  .شرکت عمار یک شرکت بزرگ و دومین واحد ذوب در منطقه دارا می باشد 

 .امیرنشین های مختلف شارجه، راس الخیمه، مالک شرکت های سیمان هستند 

 .درصد دیگر دارد 5درصدی و  % 5واردات سیمان مالیات 

 .رتبه کشور امارات در بهترین رنکینگ منطقه است

است و رتبه   33هستیم در حالیکه رتبه امارات دوم و در جهان  149و در دنیا  18و کار ایران در خاورمیانه   رتبه کسب

 .های کسب و کار در حال بهتر شدن است



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

میلیارد دلار و وارادت به   1.1، آمار گمرک امارات ، صادرات از دبی  2019تجارت مستقیم خارجی محصولات معدنی در  

 .میلیون دلار بوده است 96،  2019لار داشته اند. صادرات دبی در سال میلیارد د  6.1دبی  

میلیارد دلار، صادرات مجدد ،    65میلیارد دلار، صادرات غیرنفتی    260در دبی از مجموع تجارت   2019واردات در سال  

ایسه با ایران صادرات میلیارد دلار می باشد که در مق 350میلیارد دلار وصادرات  120میلیارد دلار، صادرات نفتی  45

 .میلیارد دلار است 85

 .باشد  می  دلار  میلیارد   64مجدد  صادرات  دلار، میلیارد 53.612  نفتی غیر صادرات  دلار،  میلیارد  164  صادرات

 .امارات کشوری است که صادرات و واردات مجدد زیاد دارد

درصد ماشین آلات می   4درصد الکترونی ،   7الماس، درصد فلزات گرانهبا و  12مواد،   % 25صادرات نفتی ،  31%

 .باشد 

 .است پالایشی و  های  هیدروکربنی موواد  شامل  سهم عمده صادرات

میلیارد دلار که بیشتر از هند وارد می شود و تبدیل به جواهرات می   30واردات امارات بیشترین آن طلا است در حدود 

میلیارد دلار،   9.5میلیارد دلار، سپس خودرو، موتور،   10د از آن الماس کنند و مجددا به هند صاردات می کنند و بع

 .میلیارد دلار می باشد  4میلیارد دلار، تلفن  5میلیارد دلار، موتور هواپیما   7جواهر 

 .دلار است میلیارد   2.1میلیارد دلار و مس   2.2میلیارد دلار، دارو  2.3واردات مواد آلومینیوم سازی  

  جواهر  دلار،  میلیارد   4.2  آلومینیوم ،  دلار  میلیارد 18 حدود  در  و   نفتی می توان به طلا با رنکینگ اولاز صاردات غیر 

 .باشد  می  دلا  میلیارد 1 قراضه  آهن دلار،  میلیارد   2 اتیلن، پلی  دلار،  میلیارد 2.13 مس   سیم دلار،  میلیارد  2.36

میلیارد دلار،    14منطقه ای امارات به هند که شامل صادرات  میزان صاردات امارات به کشورهای دیگر شامل تجارت 

میلیارد    6میلیارد دلار، آمریکا  7میلیارد دلار ، ایران  8میلیارد دلار، چین  10میلیارد دلار، سویس و عمان  13.5عراق 

 .میلیارد دلار می باشد  2میلیارد دلار و انگستان  3دلار، ترکیه 

مس و آلومینیوم در امارات بالاست که شرکت ما نمایندگی شرکت دوکاب را دارند آنها  مهندس عرفانیان: حجم استفاده



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 .علاقه مند به همکاری با ایران می باشند 

دکتر ایلاتی: از اعضای محترم خانه معدن ایران درخواست داریم که نحوه ارسال بار و تناژ به اتاق مشترک ایران امارات 

 .شود  استفاده  مشترک اتاق لپتانسی  از تا  انعکاس پیدا کند 

دکتر نوری: خانه معدن ایران، کمیته های تخصصی دارد که یکی از این کمتیه ها، کمیته حمل و نقل است که اعضای  

آن افراد متخصص هستند. درصد تفاهم نامه با اتاق های مشترک هستیم که اولین آن با اتاق عمان منعقد شد که جهت 

عضای اتاق مشترک جهت تسهیل تجارت می باشد که تفاهم با اتاق امارات می تواند  حل مشکلات فعالین معدن و ا

 .راهگشا بین فعالین دو تشکل باشد 

خانم خسروی: می توان به امارات مس صادر کرد چرا که فاقد ماده معدنی مس هستند درحالیکه بزرگترین کابل ساز در  

رد کنیم مناسب است و در این حین مشکلات زیادی هست،  منطقه هستند. اگر بتوانیم مس صادر کنیم و کابل وا

 .بطوریکه در گذشته صادرات مس داشتیم بخاطر همکاری فی مابینی جهت صادرت و واردات می توان استفاده کرد

  دکتر نوری: با شرایط تحریمی به فعالین معدنی چه پیشنهادی می دهید؟ 

 :جناب آقای دکتر فرزانگان 

تمام فراز و فرودهای سیاسی که صورت گرفته، بخشی از تجارت ما با امارات گره خورده است و ایران با  در طول زمان با 

  .درصد است1.5تجارت میانگین سالیانه دارد و تجارت ایران با امارات زیر   %15امارات 

 .با مدیران ارشد جبل علی جهت حمل و نقل و کنسولی روابط خوبی داریم 

به همکاری با آنها هستند و تنفس گاه های محدودی در منطقه داریم و تجارت اگر رو به رشد  بخش خصوص علاقه مند 

 .نباشد اشتغال و صادرات مشکل می شود 

 .با ارائه جمع بندی و تشکر از مهمانان و اعضای حاضر خاتمه یافت  15جلسه در ساعت 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه امارات(  –)ایران بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 

 

 

 

  

۱ 

   

2    



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه )ایران و عمان( بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۲۳  تاریخ:

 
 

 

 اسامی حاضرین 

 مهندس شریفی پور  ، مهندس رحیمی، دکتر مرادی  مهندس ضرابی، آقایان 

 شرح جلسه 

 

از دل کمیته بین الملل خانه معدن ایران ، اولین نشست رسمی کمیته معدن ایران و عمان با همت هیات رئیسه اتاق  

 مشترک ایران وعمان کلید خورد 

 : ضرابی،رئیس اتاق مشترک ایران و عمانمهندس 

 .رویکرد این کمیته را از دو نگاه توسعه ای و سرمایه گذاری می توانیم در نظر بگیریم

در نگاه توسعه ای ، اکتشاف و سرمایه گذاری حداقلی صورت بگیرد و پس از آن به معدن برسیم و برنامه ریزی جهت 

نگاه دوم بیشتر خصولیتی ها به آن نگاه مثبت دارند،بهتر است از گام های   فروش سهام و یا خود معدن انجام گیرد.در 

 .کوچک شروع کنیم. در مراحل فرآوری می توانیم نتیجه مطلوب و بهتری داشته باشیم 

 .دوقوم خام فروشی نخواهد داد

ی دیگری است.سرعت زمان بسیار ارزشمند است در حوزه شیلات سال پیش در یک نطقه ای دیگر بود و الان در نقطه ا

 .عمانی ها قابل قبول است

 .کرونا باعث کند شدن روند شده است

از ظرفیت پتانسیل های زیرساخت ها استفاده شود.تفاهم نامه بین صندوق ضمانت صادرات و پرلیت عمان داریم. می  

 .توان با وزارت خانه در دوقوم کار کنیم



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه )ایران و عمان( بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۲۳  تاریخ:

 
 

 

 .ات استفاده کنیم بایستی از منابع صندوق توسعه ملی و بانک صادر

 .بخاطر تحریم ها بایستی وقت و انرژی در مسایلی بزاریم

 .در کمیته بهتر است به موارد ذیل بپردازیم 

 آخرین وضیعت مقررات و قوانین استخراج شود  -۱

 شناسنایی شرکت های در حوزه فعال و قابل اعتماد  -۲

 بررسی موانع و مشکلات دو کشور  -۳

 : فلزات رنگین وفرآوری خانه معدن ایرانمهندس رحیمی،رئیس کمیته 

معدن از اولویت بالایی برخوردار است. فلزات معدنی است از عیار بالا تا پایین است و لاجرم تمام معدنکاران بخاطر  

مسائل تحریمی به فرآوری فلزات کم عیار روی آوردند و با آزمون و خطا خودمان توانسته ایم در عرصه کرومیت ومنگنز  

 . ی به دانش فرآوری را پیدا کنیمدسترس 

فلزات رنگین در ایران به خوبی در حال پیشرفت است و موفقیت هایی خوبی با روش های ثقلی بدست آوردیم و درحال 

 .حاضر در حال صادرات کروم به اسپانیا هستیم 

به شرکت ها مشاوره های لازم داده  دنیا به منگنز ایران نیاز دارد، عیار منگنز ایران پایین است و ذخیره بالایی دارد و 

 .شود   می شود که منگنز در معادن فرآوری

 .سرب و روی ایران در بخش خصوصی پیشرو هستند 

خریداری کند   %۱0رحیمی افزود: کرومیت عمان دارای آلومینیوم بالا هست و می تواند کرومیت ایران را بالاتر از  

 .ف نسوز استفاده کرد .کرومیت عمان را می توان فرآوری و جهت مصار 

 .شرکت های عمانی به دنبال همکاری با شرکت های ایرانی هستند 

 :مهندس ضرابی

در این کمیته راهبردی باید منافع دوجانبه دو کشور دیده شود و جهت فرآوری عیار پایین کرومیت در عمان انجام  



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه )ایران و عمان( بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۲۳  تاریخ:

 
 

 

 .وانمندی ها را بشناسیمدهیم و مشارکت آن را بررسی کنیم و بایستی دید کلان داشته باشیم و ت

 :دکتر مرادی

کرومیت عمان بهره برداری ضعیف دارند و معدن زیرزمینی ندارند و بخش عمده معادن از بین می رود و می توانیم بر  

 .روی فرهنگ معادن زیرزمینی در عمان کار کنیم

این زمینه مزیت فراوان داریم.علاوه بر عمان بخش فرآوری باطله ها و کانه های کم عیار عمان به ایران نیاز دارد و ما در 

می توانیم از بازار کشورهای آفریقایی و اطراف جهت فرآوری باطله ها استفاده کنیم.وجود همکاری شرکتهای عمانی  

 .جهت فرآوری ضروری است

 .در بحث سرمایه گذاری بدون تامین مالی جلو بریم موفق نمی شویم و بایستی تامین مالی را ببینیم 

 :مهندس ضرابی

جهت مشارکت عمانی ها مدل های قراردادی باید تدوین کنیم و متمرکز بر اکتشاف، فرآوری معادن کم عیار و باطله ها  

 .تمرکز کنیم 

 :مهندس شریفی پور

 .در این کمیته راهبردی یکسری قدم های اولیه بایستی برداریم، قوانین، فرصت ها و درنهایت به نقشه راه برسیم

ز اعضای کمیسیون فنی مهندسی اعلام آمادگی جهت حضور در کمیته راهبری دارند ما در این کمیته می توانیم  برخی ا

 .بپردازیم  تخصصی  بطور معادن در  فرآوری  و   پیمانکاری مشاوره،  به امور

 .بحث قوانین در دو کشور و پتانسیل های موجود بررسی شود

 :عدن ایران دکتر مولوی،رئیس کمیته اقتصاد معدن خانه م

 .مدریت ریسک ها را باید بررسی کنیم 

  های ریسک. 5 مالی  تامین  های ریسک  .۳. ریسک های مقرراتی ۳. ریسک های حقوقی ۲ریسک های عملیاتی  -۱

 سیاسی 

 



 

 بسمه تعالی 

 ایران  معدن خانه )ایران و عمان( بین الملل کمیته  صورتجلسه

 

 99/ ۶/ ۲۳  تاریخ:

 
 

 

 

 

 

 

  

 جمع بندی 

 :سرفصل های اصلی کمیته 

 معدنی عمانبررسی و تجمیع قوانین و مقررات معدنی عمان و شناخت ساختارهای سازمانی  -۱

  شناخت پتانسیل های معدنی کشور عمان و فرصت های سرمایه گذاری و تجاری -۲

۳-SWOT 

تدوین زیرساخت های مورد نیاز )*پکیج تامین مالی شامل تامین مالی، بیمه نامه، ضمانت نامه ها، *شناسایی   -۴

 ...( ریسک های قراردادی، حقوقی و سیاسی * ساز و کارهای انتقال ماشین آلات و

 طراحی نقشه راه ورود به عمان -5

 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 
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۲    



 

 بسمه تعالی 

 

 صورتجلسه کمیته بین الملل، خانه معدن ایران 

 

 

 99/ ۸/ ۱۲:  تاریخ

 

 
 

 

 اسامی حاضرین 

 دکتر اسپهبد    ، دکتر رکنی  ،مهندس پاشاپور   ،دکتر ولی بیگی    ،مهندس احدی   ، مهندس عابدی    ،مهندس بهرامن

 شرح جلسه 

 

 :دادتجاری در زمینه معدن و صنایع معدنی تشکیل جلسه الملل خانه معدن ایران با دستور جلسه ی بررسی پتانسیلهای  کمیته بین

 

مهندس بهرامن در ابتدای جلسه ضمن خوشامد به حضار در خصوص قزاقستان گفت : قزاقستان یک کشور معدنی است و از گذشته 

رابطه دوستی نزدیکی با ایران داشتند و امروز هم منافع مشترک زیادی نیز با هم در قزاقستان داریم و ارتباطات و همکاری فیمابین  

تان در حال حاضر موجود است.تمام مواد معدنی شناخته شده در دنیا و به اصطلاح جدول مندلیف در قزاقستان  خوبی بین ایران و قزاقس 

 وجود دارد 

رییس اتاق قزاقستان : قزاقستان با روسیه و چین هم مرز هست و یکی از شرکای با ثبات ما هستند، در دوران کرونا  مهندس عابدی،

 .اتر در قزاقستان دارد که مشاور و امین اتاق هستندرابطه خوبی داریم و اتاق مشترک دف

دکتر ولی بیگی و مهندس احدی از اعضای هیات رئیسه اتاق قزاقستان با ارائه پاورپوینتی تخصصی نسبت به موقعیت قزاقستان، دلایل 

ژیک و خاص، محیط مناسب کسب و  ضرورت ورود به بازار قزاقستان نظیر ثبات سیاسی ، اجتماعی و اقتصادی، موقعیت جغرافیایی استرات

کار، رقابت پذیری صنعتی، نیروی کار با استعداد و ماهر، حمایت کامل قانون از سرمایه گذار، زیر ساخت قدرتمند، مشوقها برای جذب 

قزاقستان که  سرمایه گذاری، دسترسی به بازار منطقه توضیحات مبسوطی را ارائه کردند و ضمن اشاره به تحولات و چشم انداز اقتصادی 

در نهایت منجر به کاهش وابستگی به درآمدهای نفتی و رهایی از اقتصاد تک محصولی، تبدیل شدن به اقتصاد دانش بنیان، ساختار  

متنوع اقتصادی و متکی به بخش خصوصی قزاقستان است نسب به تحولات تجاری قزاقستان آمار صادرات و واردات کشور قزاقستان  

 .تحلیل کردند

به ظرفیت زیرساختهای حمل و نقل قزاقستان نظیر ریلی، جاده ای، دریایی و هوایی نیز اشاراتی داشتند. ظرفیتهای مبادله مواد و  نسبت 

 .صنایع معدنی بین قزاقستان و ایران به صادرات سیمان و مصنوعات از چدن، آهن و فولاد و واردات روی نیز اشاره کردند

یت، سرب، روی، مس، تیتانیوم، بوکسیت، طلا، نقره، فسفات، گوگرد، اورانیوم، آهن و فولاد؛ مصالح  ذغال سنگ، سنگ آهن، منگنز، کروم

 .ساختمانی که جزو فرصت های اقتصادی قزاقستان است 

اصول قانونگذاری معدنی کشور قزاقستان، تغییرات و اصلاحات انجام شده در بخش معدن نظیر مجوز و حق استفاده از منابع زیر زمینی 

منطبق با قانون صدور مجوز استرالیا، مالیات بر استخراج مواد معدنی، شفافیت و وضوح در بخش قانونی و نظارتی معدن، دسترسی به 

 .داده های زمین شناسی، ملاحظات زیست محیطی و مدیریت ایمنی و بهداشت حرفه ای مورد تاکید قرار گرفت

ذاران و موانع و راهکارهای حضور در بازار قزاقستان از دیگر مواردی بود که مورد بحث  اقدامات دولت قزاقستان برای حمایت از سرمایه گ



 

 بسمه تعالی 

 

 صورتجلسه کمیته بین الملل، خانه معدن ایران 

 

 

 99/ ۸/ ۱۲:  تاریخ

 

 
 

 

 .قرار گرفت 

مهندس پاشاپور: مشوق های مالی و غیر مالی در بخش معدن وجود دارد و قوانین قزاقستان از استرالیای غربی گرفته شده که اخیرا در  

ره درنظر گرفته شده است و حمایت خوبی از بخش معدن صورت گرفته است و  قزاقستان عملیاتی شده و دسترسی به اطلاعات و غی 

اخیرا دولت قزاقستان در حوزه اکتشافات فلزی برنامه در نظر گرفته و فرصت زیادی در بخش فلزات و مواد معدنی وجود دارد و از سرمایه  

وتینتو که شرکت های ایرانی نیز می توانند از این  گذاران خارجی دعوت کردند که در این حوزه سرمایه گذاری کنند مثل شرکت ری

 .فرصت سرمایه گذاری و اکتشافات استفاده کنند
 

دبیر و مدیر اجرایی خانه معدن ایران: تاکنون کشورهایی مانند چین، آمریکا، روسیه و هند برای تولید و فرآوری عناصر نادر   دکتر رکنی،

قزاقستان در آسیای مرکزی نیز از جمله کشورهایی هستند که برنامه های مشابهی در دست    خاکی بسیار در تلاشند و البته افغانستان و

اجرا دارند ولی کشور ما با اینکه ذخایر خوبی در این حوزه دارد، در بخش استحصال و جداسازی عناصر نادر خاکی با مشکل ضعف دانش  

ز این عناصر رو به افزایش است و این موضوع اهمیت بهره از این ماده معدنی  رو است. امروزه در دنیا تقاضا برای استفاده ا و فناوری روبه 

 رو برای رشد اقتصادی کاملا عیان می کند؛ 

 

 .دکتر اسپهبد: قزاقستان کشور بسیار بزرگی است و از همکاری با قزاقستان می توانیم بهره های زیادی ببریم

زی، سدسازی، جاده سازی و راه آهن داشتیم و از نظر عناصر نادرخاکی می توانیم  پس از فروپاشی شوروی، همکاری های زیادی در راه سا 

 .همکاری کنیم و از آنها دعوت داشته باشیم تا با ما همراه باشند

استحصال عناصر کم عیار نکته مهمی است چرا که در معادن متروکه ایران بلااستفاده هستند و از طریق لیچینگ می توانیم از قزاقستان  

 .مک بگیریم تا بتوانیم معادن قدیمی را بهره برداری کنیمک

در مورد معاملات تهاتری نیز امکان فعالیت با قزاقستان داریم مثلا آنها به یک ماده ای نیاز دارند نظیر محصولات کشاورزی و بجای آن 

 .می توانیم عنصر فلزی از آنها بگیریم و دیگر نیازی به انتقال وجوه ندارد 

 .انتقال تکنولوژی بین طرفین می توانیم همکاری داشته باشیم در زمینه

مهندس عابدی: در این جلسه که بخش عمده آن از طریق پاورپوینت مطرح گردید بحث کلان اقتصادی است تا پنجره ای را برای فعالین  

عدنی مستقردر قزاقستان در جلسه حضور معدنی باز کنیم به طوریکه در جلسه حاضر آقای مهندس پاشاپور از قزاقستان و از کارگاه م

دارند و هدف ما این است که یک ارتباطی باز کنیم و از طریق خانه معدن ایران به کلیه فعالین معدنی جهت خرید و سرمایه گذاری های 

ایران تهیه   مشترک چه در حوزه اکتشاف و چه در دیگر حوزه ها اطلاع رسانی کنیم و همچنین پرسشنامه برای اعضای خانه معدن

گردیده است که پس از جمع آوری اطلاعات و رتبه بندی شرکت ها، درخواست ها را طبقه بندی می کنیم و با تک تک آنها ارتباط برقرار  

 .می کنیم و در کنار دوستان هستیم

و لجستیکی در کنار دوستان   برای ورود به بازار قزاقستان، اتاق مشترک دربخش های مختلف نظیر مشاوره های میدانی، حقوقی، بانکی

 .هستیم

 .لازمه حضور هزینه کردن و استفاده از ظرفیت های موجود است و امیدوارم شرکت های معدنی از این فرصت استفاده کنند

اط  در بخش خرید و مناقصات، حمل و نقل و بانکی اتاق مشترک کنار عزیزان هستیم که می توانیم از طریق ایمیل و غیره با اتاق ارتب

 .برقرار کرده و به هدف مندی و جهت یابی برسیم

 

در حوزه خدمات فنی و مهندسی یکی از کشورهای شاخص قزاقستان است که شرکت های خصوصی می توانند در آن بازار حضور پیدا 

 .میلیون دلار قرارداد اجرا دارند  ۱۲5کنند که نظیر می توانیم به آریا سد تونل اشاره کنیم که  

 .شرکت را رتبه بندی جهت حضور در بازار کرده ایم  4۸شرکت و نزدیک  ۱00ک در زمینه خدمات فنی و مهندسی بیش از اتاق مشتر



 

 بسمه تعالی 

 

 صورتجلسه کمیته بین الملل، خانه معدن ایران 

 

 

 99/ ۸/ ۱۲:  تاریخ

 

 
 

 

 

 

 

 

  

 .در حوزه استخراج طلا بزرگترین شرکت قزاقستان در کردستان ایران فعال هست

 .ریمدر زمینه راه سازی، ساخت بزرگراه ها و بخش انرژی در زمینه های مختلف پروژه های بزرگ دا

ارتباط خارجی با قزاقستان نظیر کوشا معدن به عنوان مشاور می توانند مطرح باشند.در قزاقستان می شود شرکت ثبت کرد و مدیرعامل  

 .ایرانی باشد 

 .از طریق صرافی و دیگر کشورهای نظیر عمان و قطر می توان انتقال پول داشت

یی و صنعتی است و در حوزه مواد معدنی وارد نشده اند و در مذاکرات می توانیم در  در بحث توافقنامه اوراسیا، اقلام اکثرا در حوزه غذا

کمیته راهبردی پیشنهاد مواد معدنی ما را بررسی کنند و در زمینه صادرات می توانیم با کد تعرفه و از طریق سازمان توسعه تجارت این  

 .موضوعات در مذاکرات تعامل کنیم و تعرفه را به صفر برسانیم

 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  مسئول اجرا/ پیگیری  موضوع ردیف 

۱ 

   

۲    



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 اسامی حاضرین 

آلمان، رئیس  ریاست خانه معدن ایران، روسای اتاق ایران و چین، ایران و انگلستان، ایران و امارات، ایران و بلژیک، هیات رئیسه اتاق  

 ... خانه معدن سیستان و بلوچستان، روابط بین الملل اتاق تهران و

 شرح جلسه 

 

 ... آنچه در کمیته بین الملل خانه معدن ایران گذشت

 

 :موضوع این جلسه

 چین  کشور ایران و بررسی امکان مراودات تجاری در بخش معدن و صنایع معدنی بین دو 

به صورت وبینار  14، ساعت 1399آذر   17جلسه کمیته بین الملل خانه معدن ایران، با محوریت کشور چین در تاریخ 

 .برگزار گردید 

 :در ابتدای جلسه ارائه ای توسط دبیر کمیته بین الملل صورت گرفت

 :آقای دکتر نوری

میلیارد نفر )آمار  1٫433یلومتر مربع، سومین کشور پهناور جهان و با جمعیت بیش از میلیون ک 9.۶چین با مساحت 

 .ترین کشور جهان استپرجمعیت ( ۲۰۲۰سال 

های نسبتاً مناسب عواملی هستند که  وری بالا در تولید، نیروی کار ارزان نسبت به کشورهای غربی و زیرساختبهره

 .وری بسیار پایینی داردکه از نظر مصرف انرژی بهره  ل کرده چین را به تولیدکننده پیشرو دنیا تبدی



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

  کمیاب  خاکی  عناصر از  ٪9۰کشور برتر جهان قرار دارند که بیش از   1۰چین از نظر ذخایر معدنی یا تولید آن در بین

 .کنند  می  تولید  را جهانی

در زمینه مالیات و   ۲۰19سال   رتبه کشور چین در سهولت انجام کار در جایگاه مناسبی قرار گرفته که نسبت به 

 .مراودات تجاری تسهیلات بیشتری در نظر گرفته اند 

 .صادرات چین بیشتر به آمریکا، کشورهای جنوب شرق آسیایی و آلمان و بیشتر شامل ماشین آلات می باشد 

 :مهندس بهرامن

  تا  داریم سعی  و بوده  معدن  اقتصاد با مرتبط  موضوعات خصوص در  ایران  معدن خانه الملل بین  کمیته  رویکرد اصلی

 .سازیم مطلع حوزه  این  در  موجود بکر پتانسیلها به  نسبت  را ها دولت 

های دو کشور کاملا اقتصادی و با در نظر  ساله ایران و چین که در آن منطق همکاری  ۲۵های جامع انداز همکاریچشم

ها داشته  مدت به این همکاری گرفتن منافع دو طرف است مزایای بسیاری را برای ما خواهد داشت اما باید یک نگاه بلند 

باشیم و باید درباره نحوه همکاری از پتانسیل چین از نظر فنی، تجهیزات و بازار در اهداف توسعه بخش معدن استفاد  

 . کنیم

یر اطلاعات کافی داشتیم که قابل استفاده نبود زمانی اطلاعات قابل استفاده است که از روابط در سرمایه  در این مس

 .گذاری استفاده کنیم 

 .چینی ها الان در بخش های مختلف نظیر طلا و ... حضور دارند 

ترین واردکننده نفت  تلاش داریم که ایران در عرصه انرژی یعنی نفت و گاز کشوری است با ذخایر عظیم. چین نیز بزرگ 

سنگ را نیز کاهش دهد و به گاز روی بیاورد که ایران  رود و قرار است به تدریج استفاده از زغالدر جهان به شمار می 

لی آن است. در همین نگاه نخست به سند همکاری، ایران برای فروش نفت به یک بازار بلندمدت و  یکی از منابع اص

 .چین نیز برای واردات به یک بازار با ثبات و مستمر نیاز دارد

سال   4۰کننده است.اقتصاد چین در ترین وارد کند و بزرگ میلیون بشکه نفت وارد می  1۰چین اکنون حدودا روزانه  



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

زیادی بر خود دیده است. یعنی از یک اقتصاد کشاورزی بسته به یک اقتصاد باز صنعتی بر پایه   اخیر تحولات 

میلیارد    3۰۵دهه پیش تولید ناخالص داخلی چین   4ها بنا شده است. در بنیانهای نوین و دانش ها و فناوری تکنولوژی 

 .شودبرابر می  ۵1دلار برسد؛ یعنی   قرار است به پانزده و نیم تریلیون   ۲۰۲۰دلار بوده است؛ اما در سال  

ها ساله، سیستان و بلوچستان و چابهار را مطرح کردیم.در نتیجه ایران در حوزه زیرساخت ۲۵در سند چشم انداز 

 .ها آن را به خوبی گسترش دهد گذاری چینی کمک تکنولوژی و سرمایهتواند با می 

ر وسط این چهارراه  کند، ایران دهمچنین در پروژه یک کمربند یک جاده یا راه ابریشم که چین را به اروپا متصل می 

تواند از این فرصت استفاده کند. البته ایران در چنین شرایطی باید برای خود منافع تعریف کند و نه چین قرار دارد و می 

های چین،  کند. ما باید با در نظر گرفتن ظرفیت و نه هیچ کشور دیگری برای ما یا دیگر کشورها منافع تعریف نمی 

 . خصوصی و دولتی انجام دهیماقدامات لازم را در بخش 

صددیم تا فضا ی مناسبی را جهت اقتصاد معدنی ، برای اعضا خانه  امروز با مجموعه اتاق مشترک ایران و چین در  

 . یا کنیمهمعدن م

 :مهندس حریری

ه خورده است.طی چند ماه اخیر جلسات موضوع تشکل های بخش خصوصی در حوزه معدن به نام مهندس بهرامن گر

کمیته بین الملل خانه معدن را پیگیری میکنم و قضیه تشکل ها همین است و اتاق ایران و چین فضای کلی کسب و  

 .کار ایران و چین اشراف داشته باشد و بخش معدن کمک بگیرد و تشکل ها مثل خانه معدن ایران یاری بگیرد

چین، دست یاری از تشکل های تخصصی بگیریم و در اتاق ایران و چین بخش معدن نداریم   در برنامه آتی اتاق ایران و 

 .و در حوزه چین کمک حال هستیم

اتاق های مشترک به سمتی رفته بودند که اتاق های مشترک همه کارها را انجام بدهند. در حوزه های متخلف نظیر  

 .اتحادیه صنایع دستی، فرش، پتروشیمی و ... از ظرفیت همه بخش خصوصی بیشترین استفاده ببریم 

درصد حوزه  ۲۵دارد بخاطر روابطی است که اتاق ایران وچین از نظر عده، مناسبات تفاوت هایی با اتاق های مشترک 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

وارادت و صادراتی است که با چین داریم مثلا اتاق ایتالیا بهترین اتاق هست بخاطر روابط خوبی است که با کشور ایتالیا 

 .داریم و یا کشور کانادا که الان روابط کمتر است و فعالیت ها نیز کمتر می شود

مطالعاتی پروژه ملی صادرات غیر نفتی به چین را آغاز کردیم.برآورد اولیه مطالعات  ۲۰19در اتاق ایران و چین از سال  

 :دو کار باید انجام شود

میلیارد دلار   13رد جقدر بیشتر می توانیم بفروشیم. حدود یک/کالاهایی که به چین می فروختیم قابلیت این را دا

 .صادرات غیر نفتی به چین داشته ایم. بغیر از نفت که بزرگترین خریدار نفت چین است 

در طول    %۵۰ساله اتاق های شهرستان، مشتریک، تشکل ها و ... دست به دست هم بدهیم می توانیم  ۵اگر در پروسه 

مربوط به معدن است. بعد از پتروشیمی، معدن    %۲3میلیارد دلار برسد که حدود  19الی   18سال آتی رشد کند و تا   ۵

 .بیشترین صادرات به چین است

ساله دوبرابر افزایش   ۵میلیارد بفرشویم در بازه   8دوم/ کالاهایی که نتوانستند صادرات کنند که می توانیم به 

  ۲۰۲۰در نمایشگاه اعزام هیات می باشد که بخاطر کرونا برنامه  دهیم.جهت اجرایی پروژه مستلزم رفت و آمد و حضور 

 .تحت تاثیر قرار داد

 .با وینارها این موضوع را پیگیری کردیم  ۲۰۲۰در نیمه دوم سال 

 .از اوایل سال آینده با حضور فیزیکی در چین این موضاعات پیگیری می کنیم 

 .محضور داشتی ۲۰۲۰و  ۲۰19نمایشگاه وارادات شانگهای چین در پیش رو داریم در سال های 

متر افزایش دادیم و پاییون معدن در نمایشگاه مذکور داشته    1۲۰۰متر به   ۲۰۰با صحبت با اتاق ایران از  ۲۰۲1برای 

 .باشیم

خودش را بعنوان اقتصاد برتر معرفی کند و   ۲۰3۰تا   ۲۰۲۰د. چین از بخش دیگری به سیاست چین بر می گرد 

 .سیاست گذاری چرخه دوگانه تعریف کرده است

پس از بحران اقتصادی قدرت خرید کشورها کاهش   ۲۰۰8در قدیم فقط چین به صادرات فکر کرده بود ولی در سال 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 .پیدا کرد و چین مثل سابق نتواسند فروش داشته باشند 

شویق واردات به چین پیگیری می کنند. مثلا در حوزه معدن واردات مواد اولیه کاهش پیدا کند و سیاست  سیاست ت

 .خروج سرمایه تعیین شده است

 .چینی ها را تشویق می کنند که در معادن ایران سرمایه گذاری کنند 

سیاست کلان چین در   یکسری از کارهای اجرایی با خانه معدن در نظر داریم مثل برگزاری رویداد و ... که با توجه به 

 .حوزه معدن خودمان استفاده کنیم 

با آقای دکتر لاریجانی   9۲ساله ایران و چین اتاق بازرگانی ایران و چین نقش داشته است که در سال  ۲۵برنامه جامع 

 .رییس وقت مجلس به چین اعزام شدیم

با همراهی هفت وزیر به چین    97آقای مرحوم عسکراولادی جلساتی را بیت رهبری داشتند و آقای لاریجانی در سال 

دفتردر شانگهای داشتیم.در برنامه ستاد اقتصاد مقاومتی اتاق های مشترک    ۲۰13تا   ۲۰۰9تشریف بردند.در سال  

 .ران و چین در صدد راه اندازی دفتر در چین هستیمبخصوص اتاق ای

تشکل ها نیز اسپانسرهای اصلی هستند مثلا خانه معدن ایران می تواند یک دفتری در چین داشته باشد و بسته به  

خدماتی که تعریف می شود یک دفتر مشترک برای تشکل ها در نظر گرفته می شود و فاز بعدی نمایشگاه های دائمی  

است که در شهرهای مختلف چین داشته باشیم وفرصت مناسبی برای فعالین معدن جهت خرید ماشین آلات یا دعوت  

 .به سرمایه گذاری است

ذب سرمایه گذاری، بهره برداری و فروش محصولات معدنی فلزی و غیرفلزی  در حوزه معدن با چینی ها می توانیم در ج

 .و ماشین آلات کار کنیم 

 .تمام شرکت های معتبر در چین با برند های معتبر دنیا کار می کنند نظیر کاترپیلا و ... در چین کار می کنند 

 :مهندس بهرامن

 .با تفاهم نامه ای که بین دو تشکل صورت می گیرد یک تیم مشترک بخش معدن در اتاق چین معرفی می کنیم 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

رجی و امنیت سرمایه گذاری خارچی جهت حضور چینی  دکتر نظری: به چه شکلی می توانیم موانع سرمایه گذاری خا

 ها آمادگی وجود دارد؟ 

الان در حوزه معدن در  حریری: امنیت سرمایه گذاری بحث عمومی کشور است و مانع بزرگی وجود ندارد. همین جناب 

 .طبس چینی ها در حال بهره برداری زغال سنگ است و نقطه نظر منفی اعلام نشده است

اشته باشند و ایران مشابه  سرمایه گذاری د %1۰۰بهرامن: بحث سرمایه گذاری در معدن می تواند در ایران مهندس 

می توانند سرمایه گذاری کنند و در گزارشی که به جناب لاریجانی داشتیم به   % 1۰۰کانادا است. در بخش معدن  

صراحت اعلام کردیم که می توانند نیروی بومی خودشان استفاده کنیم و بخصوص در استخراج اعماق از آنها استفاده  

 .کنیم

 .نفر نیروی کار از چین آوردند و ماشین آلات نیز مستقر کردند  9۰طبس حریری: در زغال سنگ 

و   ی داریم که در مس نوتی زهی رئیس خانه معدن سیستان و بلوچستان: در استان سیستان و بلوچستان دو گروه چین 

منگنز فعالیت دارند و نقش بندر چابهار یک انقلاب بزرگی در حمل و نقل مواد معدنی در نزدیکی با هند و چین است. 

خود استان سیستان و بلوچستان دارای ذخایر پر پتانسیل است و آمادگی کامل جهت همکاری و پذیرش سرمایه گذاری  

 .داریم

حریری: در منطقه آزاد چابهار در حال برنامه ریزی هستیم و لجستیک داخلی به سمت چابهار در حال برنامه ریزی  

 .هستیم

 چطور می بینید؟ 

حریری: با داشتن کد ارزی از بانک مرکزی جهت انتقال از چین مشکل ارزی نداریم و چشم اندازی خوبی خواهیم   

 .داشت بطوریکه در حال حاضر بهترین مبادله نسبت به سایر کشورها را داریم

ان و چین باید درنظر بگیریم  درخواستی که از فدراسیون لجستیک می توانیم داشته باشیم همه روزکردن قطار بین ایر

 .واردات به ایران پر هست ولی صادارت کم است و با وجود معادن و ارسال محموله از طریق راه آهن ارزانتر می شود 



 

 بسمه تعالی 

 خانه معدن ایران  بین المللکمیته  صورتجلسه

 

 ۹۹/ ۹/ ۱۷  تاریخ:

 
 

 

 

 

 

  

عیقرلو: کشتی های بخش خصوصی و کانتینرهای ایرانی در چین مشکل داریم و تردد ما در حوزه حمل و نقل  کاپیتان 

 .و با این مشکلات هزینه ها افزایش پیدا می کند  دریایی سخت تر شده است

 .حریری: دو بندر اختصاصی در شرق چین و جنوب شرقی چین مختض کشتی های ایرانی هست 

 

 

 

 

 مصوبات جلسه 

 مهلت  اجرا/ پیگیری مسئول  موضوع ردیف 

۱ 
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خانه معدن ایران بین الملل کمیته   

 

۱۵ ساعت خاتمه:                          ۱۴ ساعت شروع:  

۲۲/۱۰/۱۳۹۹تاریخ جلسه:  

ق نرم افزار آنلاین از طریبه صورت  محل تشکیل جلسه:

 اسکایپ

موضوع جلسه: بررسی ام کان مراودات تجاری در حوزه معدن و  

 صنایع معدنی با کشور  پاکستان 

 حاضرین جلسه 

 

این جلسه با حضور ریاست خانه معدن ایران، روسای محترم اتاقهای مشترک  ایران_پاکستان و ایران_بلژیک، رئیس خانه معدن  

سیستان و بلوچستان، نمایندگان محترم معاونتهای روابط بین الملل اتاق ایران و اتاق تهران و رایزن  اقتصادی سابق ایران در  

 پاکستان،  دبیرکل محترم فدراسیون حمل و نقل کشور و دبیر کمیته بین الملل خانه معدن ایران و ... تشکیل جلسه داد.

 

 شرح جلسه 

 

آنچه در کمیته بین الملل خانه معدن ایران با محوریت بررسی انکان مراودات تجاری در حوزه 

 .... تپاکستان گذشمعدن و صنایع معدنی با کشور 

 

من خوشامد به حاضرین در جلسه و اعضای هیات رئیسه اتاق  رئیس خانه معدن ایران ض بهرامن،محمد رضا 

بمنظور ارایه چارچوب رقابتی   ۱۹۹۵سیاست ملی معدنی در پاکستان در سال مشترک ایران و پاکستان،گفت:

سیاستگذاران توسعه بخش معدن و تشویق سرمایه گذاران خارجی   در سطح بین المللی تعیین گردید و هدف

 .بوده است

هزار  ۶۰۰وی افزود: پاکستان دارای ذخایر معدنی شاخصیست و بر اساس اطلاعات در دسترس وجود بیش از  

غیرفلزی را در این   پتانسیل متنوع زمین شناسی برای ذخائر معدنی فلزی و کیلومتر مربع رخداد اثبات شده،

 .کشور نشان می دهد 

  برنامه ریزی،  بهرامن گفت: بخش مواد معدنی وزارت نفت و منابع طبیعی در پاکستان مسوول اکتشاف،

 .راه اندازی عملیات معدنی در این کشور هستند  و ، رش گست

عهده ی  ه آهن و فولاد در پاکستان ب مس،  زغالسنگ، بازاریابی و تولید کرومیت،  ،بر اساس آخرین گزارشات

شرکتهای دولتی است و بخش خصوصی بیشتر اجازه فعالیت ومالکیت در حوزه کانیهای غیرسوختی بخصوص  
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 .دارد مواد معدنی صنعتی مانند سیمان را

 :دبیر کمیته بین الملل خانه معدن ایران   ،نوری دکتر 

میلیون نفر دارد. پاکستان کشوری در حال توسعه    ۲۲۹کیلومتر مربع وسعت و جمعیت   ۹۱۳،88۱پاکستان 

است اخیراً تغییرات گسترده اقتصادی به اقتصادی قدرتمندتر منجر شده است و به نرخ رشد به ویژه در زمینه  

 .و تولید و بخشهای خدمات مالی )اقتصادی( سرعت بخشیده اند  های ساخت

های اخیر شاهد  های بزرگی نیز در موقعیت ارز خارجی و رشد سریع در منابع ارز ثابت در سالپیشرفت

 .ایمبوده 

ساختی اوراسیا و هند همپوشانی دارد؛ معدنکاری  شناختی، پاکستان با هر دو صفحه زمین از دیدگاه زمین 

 .صنعت مهمی در پاکستان است

در پاکستان چندین محصول معدنی از جمله ذغال سنگ ، مس ، طلا ، کرومیت ، نمک معدنی ، بوکسیت و  

چندین ماده معدنی دیگر وجود دارد. همچنین انواع مواد معدنی گرانبها و نیمه قیمتی وجود دارد که  

 .استخراج می شوند 

نسبت به سال قبل در زمینه های شروع به کار، تسهیلات   ۲۰۲۰در سال  سهولت انجام کار در پاکستان 

 .مجوزهای قانونی و ... بهتر شده است

شامل نساجی و کتان    شتر یبیشترین صادرات پاکستان به آمریکا، چین، انگلستان، آلمان و افغانستان است و ب

 .و ... می باشد 

میلیون دلار بوده و مس   ۴۳۳، ۲۰۱۹میزان صادرات نمک، سولفور، سنگ آهک و سیمان پاکستان طی سال 

 .میلیون دلار بوده است ۴.۶8،  ۲۰۱۹میلیون دلار بوده است. صادرات پاکستان به ایران در سال   ۳۵۴

  ۵۳۲، ۲۰۱۹مریکا است. واردات پاکستان از ایران در سال بیشترین وارادات پاکستان از چین، امارات و آ

  دلار  میلیون  8۰  ،۲۰۱۹ سال طول  در  ایران  از  پاکستان فولاد و  آهن   میلیون دلار بوده است. میزان واردات

 .است بوده 

 :پاکستان_ق مشترک ایراناات رئیس  ریگی،مهندس 

میلیون نفری مستقیمی در پاکستان است و این کشور   ۲۲۰کشور پاکستان جمعیت قابل ملاحظه دارد و بازار 

با چین ارتباطات بسیار قوی دارد و چینی ها از نظر مواصلاتی کارهای زیادی انجام دادند و در آینده نزدیک  

  کیلو متر به این جاده می ۲۰۰ین به شمال پاکستان وصل خواهد شد و ما از مرز میرجاوه در حدود  جنوب چ

 .رسیم

بلوچستان قرار گرفته و با این راه موصلاتی و بندر چابهار ظرفیت بسیار مناسبی  بیشتر معادن چین در ایالت 
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خواهد بود. راه های چین و پاکستان بتوانیم وصل بشیم و از معادن پاکستان از زاهدان به چابهار مواد معدنی  

تفاده کنیم و با تعریف استراتژی به نتایج  و با سیاست بازی که پاکستان دارد از ظرفیت کشور پاکستان اس 

 .مطلوب برسیم

  :پاکستان و رئیس خانه معدن سیستان و بلوچستان_نایب رئیس اتاق مشترک ایران زهی،   نوتیمهندس 

موقعیت سیستان و بلوچستان و در نقطه صفر مرزی ایران و پاکستان است و با توجه به راه آهنی که وجود  

  ۳۰به   7۰ی با کشور پاکستان داریم نسبت  حاطر مواد معدنی بوده است. قرارداد ترجیسال پیش بخ ۱۰۰دارد  

 .معافیت دارد و جهت صادرات به پاکستان معافیت گذاشته اند 

معدنی بیشتر صادرات ایران و پاکستان، سیمان، کاشی و سرامیک و آهن قراضه است و نسبتا  در رابطه با مواد 

 .صادرات زیادی به پاکستان نداریم

 .ه تولید و سربار در ایران بیشتر شده استحتی صادرات کاشی افت کرده چراکه هزین

ی به پاکستان جلساتی داشتیم و علاقه مند جهت واردات ماشین آلات معدنی داشته  أت روز قبل با هی  ۴۵اخیرا 

ران دارند.  باشند و تمایل دارند ماشین آلات معدنی ایرانی استفاده کنند و استقبال از سرمایه گذاری در ای

معدن در پاکستان زیاد هست و تمایل حضور در نمایشگاه معدن ایران دارند و آمادگی کامل جهت سرمایه  

 .گذاری در معادن سیستان و بلوچستان و ایران دارند 

در رابطه با سنگ های قیمتی تجارت از قدیم وجود داشته و با توجه به ارتباطات فامیلی و قبلیه ای وجود  

 .قبل صورت می گرفته که اغلب غیر رسمی بوده استداشته از 

 :نعمتی رایزن اسبق اقتصادی ایران در پاکستان

ساله در پاکستان داریم و مشاور امور بین الملل در پاکستان در اتاق تهران هستیم و کارگروه   ۴تجربه 

توسعه تجارت دوجانبه ایجاد شده است.    ومشترک بین اتاق تهران و سفارت پاکستان جهت رفع برخی موانع  

دلیل عمده متفاوت نسبت به سایر شرکای اصلی است پاکستان یک کشور همپوشان است    ۴تا  ۳پاکستان به  

بازار دو طرفه داریم برعکس بازار افغانستان و عراق. پاکستان در بحث مارکتینگ حرف های زیادی در دنیا  

 .ه کرددارد که می شود از این ظرفیت استفاد

  ۵۰حدود  ۲۰۱۰داریم و در سال  (PAIR)شرکت سرمایه گذاری مشترک ایران و پاکستان معروف به پائیر

  .خیلی خوبی برای کارهای مشترک است میلیون دلار در این شرکت سرمایه گذاری کردیم و پتاسنیل

که کشورهای غربی به پاکستاد دادند و شریک اول صادراتی    GSP Plusپاکستان بخاطر تخفیف تعرفه ای 

شرایطی فراهم شود می توانیم به صورت جوینت تولید مشترک داشته باشیم و از طریق  آنها آمریکا تست. اگر 

 .پاکستان ری اکسپورت کنیم و جهت فاینانس پروژهای مشترک استفاده کنیم
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قابلیت زیادی جهت حضور در نمایشگاه و اعزام هیات ها است لذا کارگروه مشترک با سفارت پاکستان ایجاد  

 .کردیم 

بحث ماشین آلات معدنی چه در ایران و پاکستان جهت بهره برداری معادن سیستان و بلوجستان و ایالت  

  بلوجستان این همکاری معدن را داشته باشیم.علی رغم پتانسیل زیادی داریم ولی تجارت دو جانبه آنچنانی 

نداریم و به صورت جزیی صورت می گیرد بحث تجارت آزاد هست و در فرآیند مذاکره هست و موانع تعرفه  

توانیم آنچنان فعال باشیم. الان بانک نداریم، موافقت نامه   نمی   FATFدر پاکستان بالا است و تا زمان تایید 

ستان به عنوان عبور موقت و ری  تجاری قوی نداریم، درگیر موانع تولید داخل هستیم و مثلا نارنگی پاک

  خارجه،  وزارت  نظیر متولی باید  و  داریم   اکسپورت صورت بگیرد به طوری ظرفیت صادرات سیب درختی

 .باشیم داشته  همگرایی خصوصی  بخش  صمت وزارت

بهرامن: مواردی که جناب نوتی زهی مطرح کردند موردی را در بحث پاکستان می خواهیم مطرح  مهندس 

اطلاعات معدنی ایران را پاکساتی ها بدانند و علی رغم نزدیکی مثلا در نمایشگاه هایی که در زاهدان  کنیم و 

 .داریم معمولا حضور کمرنگی دارند 

را بیشتر کنیم همانطور که ما نیازمند بخشی از مواد خام آنها هستیم، آنها نیاز  علت ها چی هست و نزدیکی  

به مواد تمام شده ما دارند مثلا در بحث کاشی و سرامیک موفق نبودیم و جای سوال است که چه علتی وجود  

 ؟دارد مثلا قیمت تمام شده می باشد 

یکی از موارد شرایط کرونا اعلام کردند بیشتر مشکلات ارزی نداریم ولی قیمت ها تعادل ها بهم زده و قرارداد  

ها را مشکل ایجاد کرده و اخیرا مشکلات کمتر شده ولیکن جهت سرمایه گذاری مشترک علاقه مند هستند  

ل سنگ ولی جهت حمل و نقل مشکل داریم. راه آهنی که در زاهدن از سمت پاکستان می اید  بخصوص زغا

از راه آهنی که از کرمان و تهران میاد خطوط فرق دارد. الان از زاهدان حمل و نقل زمینی صورت می گیرد  

اوه تصویب شده و  یعنی یکبار تخلیه و مجددا بارگیری صورت میگرد. لذا راه آهن مستقیم و منطقه ویژه میرج

سرمایه گذاری در بخش گاز در حال فعالیت هستند بخش معدن آن درحال برنامه ریزی در بخش اقتصادی  

میرجاوه هستیم که دو بخش فعالین ایرانی و پاکسانی داشته باشیم چراکه ویزا نیازی نیست و مشکلات به  

 .حداقل می رساند 

ی  تبهرامن: ما مازاد تولید کاشی و سرامیک داریم و پاکستان نیازمند هست چرا در بازارهای رقابمهندس 

دارند و اگر مشکلی هست می توانیم در کمیته خاک های صنعتی که فعالین کاشی و    علاوه بر ترکیه حضور

سرامیک هستند کار کارشانسی داشته باشند و بالارفتن قیمت ارز فرصتی جهت بهتر بازار می شود چرا  

 ؟صادرات کاهش پیدا کرده است
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  دولتمردان  توسط   داخلی  تولید   بازار از حمایت عدم  و  ها پاکستانی توسط   تعرفه بالارفتن : زهی  نوتیآقای 

 .میگرد صورت  چین از  کاشی وارادات  چینی، رقبای وجود  و

ه در بازار آنها موفق نمی  توسط جناب نعمتی مطرح شد و مواردی است ک  FATFمهندس بهرامن: در مورد

 .شویم ما عنوان خواهیم کرد

و ... ندارند    زهی: از کشور ما وارادات زیاد داریم علاوه بر کاشی، پنبه و ... ولی آنها اجازه واردات موز  نوتیآقای 

لیست سیاه بردند و درکل آنها واردات از ایران دارند ولی    FATFو تعرفه را آنها برای ما زیاد کردند و بخاطر

 .صادرات به ایران ندارند و اجازه واردات محصولات کشاورزی ندارند 

ساله   ۱۴پس از وقفه  ۹۵نعمتی: هماطور که مهندس بهرامن مطرح کردند ما اولین نمایشگاه اختصاصی سال 

در پاکستان را برگزار کردیم و هر سال در نمایشگاه ساختمان پاکستان مشارکت داشتیم و کاشی و سرامیک  

میلیون متر    ۵، حدود ۹۴یت. در سال به طور ویژه در بازار پاکستان جا افتاده بود چه از نظر قیمت و چه کیف 

  ۱۰۰میلیون متر مربع صادرات داشتیم. مصرف بازار پاکستان، حدود   ۳۵،  ۹8مربع صادرات داشتیم و سال  

میلیون مترمربع وارادات است. پاکستان یک بازار کاملا   8۰میلیون متر تولید داخل و  ۲۰میلیون مربع که 

بالا برده است ولیکن سهم خوبی داریم و می توانیم بهتر بشیم. در   %۱۲۰رقابتی است تعرفه واردات کاشی تا 

  % ۱۲۰، کاشی و سرامیک در لیست نیست و اگر می خواهیم  8۵تعرفه تجاری ترجیهی منعقد شده در سال 

 .است  FTAتعرفه را کاهش بدهیم لازمه به مذاکره است که در غالب

الان اکثر تولیدکنندگان داخل بیشتر فروشنده هستیم تا صادرکننده و نماینده پاکستانی کارخانه ایرانی  

بازدید و همه کارای صادرات انجام می دهد.از سمت ایران اظهار می کنند و در پاکستان اظهار نمی شود که  

 .شی و سرامیک توسط اتوبوس جابجا می شودکا

اسپبهد: در مورد مسائل معدنی پاکستان، اکتشافات اورانیوم بود که پاکستان غنی است و کمربند مس  دکتر 

ایران که در پاکستان است و تبادل معدنی به ویژه عناصر نادرخاکی صورت بگیرد و بخاطر روابط دیرینه به  

نه آب که سیستان که تشنه لب است در همه ابعاد با برادران پاکستانی داشته  فال نیک می گیرم و در زمی

 .باشیم

دبیرکل فدراسیون حمل ونقل و لجستیک : مشکل حمل و نقل با کشور پاکستان داریم و    عیقرلو،کاپیتان 

ایجان لغو  درخواستی که از دولت محترم پاکستان داریم لغو روادیدرانندگان ما هست الان با ترکیه و آذرب

 روادید داریم که زمان و هزینه روادید برای شرکت های حمل و نقل توجیه ندارد. مورد دوم کارنه دوپاساژ

  SCARNET DE PASSAGE ایران تحریم شده و از اروپا به ایران کارنه دوپاساژ صادر نمی  . است

ی است که صدها حمل گاز ال جی  شود. مشکل اصلی ما مرز میرجاوه به عنوان یکی از مناطق پرخطرناک مرز 
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خانه معدن ایران بین الملل کمیته   

 

پی به دلیل عدم ورود کالا به پاکستان مانده اند و مراودات مرزی مناسب شود و ناوگان پاکستانی در داخل  

ایران تا هرجا می خواهند بروند و همچنین ناوگان ایرانی به هر نقطه از پاکستان برود و اگر کالایی که  

بندرعباس وارد کنیم، وجود ندارد و حتما از جبل علی برود و بعد ایران و  بخواهیم از کراچی به بندر چابهار یا 

 .امکان زمینی نیز وجود ندارد 

بهرامن: نقطه امروز شروع خوبی برای پاکستان هست و مسئله را برای جلسات بعدی باز میکند و  مهندس 

ان و خانه معدن سیستان و  مخاطبین ما در بخش پاکستان انتظارات خاصی دارند و ارتباطات اتاق زاهد 

 .بلوچستان فعال هستند و به علاقه مندان قرار دهیم 

هر چقدر فعالیت ما در سیستان و بلوچستان بیشتر می شود و یکسری از سرمایه گذاری در سیستان و  

بلوچستان در حال افزایش هست در بخش فرآوری شرایط مطلوبی داریم ولی در ماشین آلات راه سازی در  

 .چک خوب هست و با راه اندازی هپکو می توانیم ماشین آلات معدنی داشته باشیمبخش کو

 :زهی  نوتی

در رابطه با ماشین الات که خودمان در رابطه با سنگ تزئینی و نما تولید می کنیم در پاکستان استقبال شده  

 .است

دا کرده اند و پاکستان می تواند  بهرامن: در نمایشگاه های ما تولیدکنندگان ماشین آلات حضور پیمهندس 

بهمن ماه صورت می   ۱۴تا   ۱۱مشتری خوبی برای تولیدکنندگان داخلی باشد. در نمایشگاه معدن که در 

گیرد از حضور مشارکت کنندگان بخصوص از سیستان و بلوچستان دعوت می کنیم در نمایشگاه حضور  

 .داشته باشند 

 :زهی  نوتیمهندس 

تشکر می کنم با اتاق های مشترک جلسات داشتند در پاکستان و ایران ظرفیت های   از خانه معدن ایران 

خوبی داریم و خانه معدن ایران با خیلی از اتاق های مشترک ایران و کشورهای دیگر حرکت جالبی است و  

 .همین جلسه امروز پربار بوده و مسائل خوبی به دوستان پاکستانی انتقال بدهیم

 :ساعتچی )امور بین الملل اتاق ایران( 

های  در مورد زیرساخت های ضعف هایی نظیر بانکی، حمل و نقل و تحریم ها داریم و همکاری شرکت 

پاکستانی مانع فعالیت و توسعه ما هست. یک ضعفی که وجود دارد روابط بین تجار دو کشور نزدیکی و  

شناخت کافی در این زمینه وجود ندارد و زمینه هایی که هست حضوری است و خیلی از تجار پاکستانی به  

یران هیاتی به ایران آمده  ایران سفر می کنند و خودشان صادر می کنند. سال پیش با همکاری خانه معدن ا

اند و از کارخانه هایی که هماهنگ شده بود تعاملی ایجاد شد و بیشتر در زمینه فراوری مواد معدنی بود که  
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تمایل به بازدید داشتند و با توجه به پتانسیل کشور ما، کشور پاکستان در بخش معادن در اوایل راه هستند و  

فعالین معدنی ایران با فدراسیون اتاق های بازرگانی پاکستان بیشتر شود   بتوانیم زمینه ای ایجاد کنیم تعامل

که یک شاخه آن در کمیته مستقر است و زمینه ای با مدیریت خانه معد ایران و طرف مقابل از پاکستان  

ند و  پیشنهادات آنها را هم بشنویم و فعالین ارتباطات قوی تر ایجاد شود و بدانیم پاکستانی ها دنبال چی هست

 .پاکستانی ها نیز به نمایشگاه معدن دعوت شوند و ایرانی ها ظرفیت خودشان را به آنها معرفی کنند 
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 صورتجلسه 

خانه معدن ایران   یونان( –)ایران  بین المللکمیته   

 

۱۲  ساعت خاتمه:                       ۱۱ساعت شروع:      

۱۱/۱۲/۱۳۹۹  تاریخ جلسه:  

آنلاین از طریق اسکایپ  محل تشکیل جلسه:  

 موضوع جلسه: 

در حوزه  یونان ایران و بررسی اقدامات اخیر اتاق مشترک

امکان مراودات تجاری در بخش معدن و صنایع معدنی بین دو  

   کشور ایران و یونان

 حاضرین جلسه 

 

، دکتر نوریدکتر قدیری رئیس اتاق مشترک ایران و یونان ،مهندس بهرامنآقایان    

 

 شرح جلسه 

 

 :آنچه در کمیته بین الملل خانه معدن ایران با محوریت کشور یونان گذشت

 .جلسه با صحبتهای مهندس بهرامن و دکتر قدیری ،رئیس اتاق مشترک ایران و یونان آغاز شد این 

های معدنی به کشور ما کمک کند و   دکتر قدیری: کشور یونان دارای پتانسیلهایی است که میتواند در زمینه 

 .سیم امیدواریم با کمک هم بتوانیم به نتایج مثبتی در ارتباط با تعامل با کشور یونان بر

است. یعنی از   ۱۹7۹مهندس بهرامن: آشنایی شخص بنده با کشور یونان در بستر با سنگهای تزئینی از سال 

آن زمان با یونان از طریق سنگهای تزئینی اشنا شدیم که نوعی مرمر سفید خاصی داشت. یونان کشور  

 .باستانی است که وجود طبیعت خاص از ویژگیهای کشورهای باستانی است

قدیری: یونان بزرگترین تولید کننده پوکه معدنی دنیا و همچنین بزرگترین صادر کننده مگنزیت اروپا  دکتر 

است. این کشور دومین تولیدکننده زغالسنگ اروپا و پنجمین در دنیا میباشد. بزرگترین تولیدکننده بوکسیت  

یم آلومینیوم به کشور ما هم  اروپا هستند و در صنعت آلومینیوم سابقه بسیار خوبی دارند و قبل از تحر
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صادرات بوکسیت داشتند. کشور یونان بزرگترین تولید کننده لاتریت اروپا است. این کشور کلید صنعت  

متالوژی به حساب میآید. از بهترین تولید کنندههای گچ و بزرگترین تولید کننده بتونیت اروپا و سومین در  

این کشور سهم بزرگی از بازارهای جهانی را به خود   جهان به حساب میآید. کیفیت بالای سنگ مرمر 

 .اختصاص میدهد به طوریکه گاهی ایتالیاییها سنگ این کشور را صادر میکنند 

یونان بخاطر موقعیت جغرافیای حوضه بالکان و موقعیت ژئوپولیتیک منطقهای اروپا، دروازه صادرات چین و  

میلیون دلار در بندر   500تا   400فته میشود. چینیها حدود کانال ارتباطی شرق آسیا و غرب اروپا در نظر گر

کیلومتر با آتن فاصه دارد، سرمایه گذاری کردهاند و قول دادهاند که این بندر را به شماره    ۱0پیرائوس که 

 .یک اروپا تبدیل کنند 

وسط آن به بازار  کشور یونان به علت سابقه خود در حوضه بالکان، کشوری با نفوذ به حساب میآید و میتوان ت 

میلیون نفری اروپا دسترسی پیدا کرد. یک سوم جمعیت یونان در   750میلیون نفری حوضه بالکان و    550

 GBB میلیارد دلار است. پس از نظر نرخ ۳۲0آتن مستقر هستند. تولید ناخالص داخلی این کشور حدود 

آنها زغالسنگ، بوکسیت، سرب، روی،   اقتصاد آنها به کشور ایران نزدیک میباشد. مهمترین منابع طبیعی

درصد    40تا  ۳0نیکل، مگنزیت و طلا است. معادن طلای این کشور در انحصار آمریکا و کانادا است. حدود  

 .اقتصاد این کشور بر پایه گردشگری استوار بوده و خدمات فنی و مهندسی آن نیز قوی میباشد 

آلمان، ایتالیا، روسیه و عراق را نام برد که عراق جاگزین  از مهمترین کشورهای صادرکننده به یونان میتوان 

 .صادر کننده نفت ایران به یونان شده است

دولت یونان پشتیبانی سیاسی قوی را برای سرمایه گذاری در بخش معدن در نظر گرفته است. قانون پیگیری  

ذاری را حمایت میکند. یونان  سریع برای صدور مجوز در صنایع معدن یونان تهیه و تدوین شده که سرمایه گ
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دارای فلزات و مواد معدنی کمیابی است. این کشور تنها تولید کننده پانتنیت و هیدرومنیزیت و بزرگترین  

 .تولیدکننده پرلیت دنیا است. همه این مواد امتیازات خوبی برای سرمایه گذاری در یونان به حساب میآیند 

ر یونان به وجود آمده است. خوشبختانه شرکتهای خصوصی یونان  موقعیتهای شغلی خوبی در زمینه معادن د

 .حاضر به تقسیم سود حاصل با سرمایه گذاران هستند 

  ۱5مهندس بهرامن: بخش معدن ما هم دارای جریان خاصی است و در حال تعریف کردن یک برنامه ریزی  

شور ما میتواند تامین کننده مواد  ساله هستیم. با توجه به اینکه بخش معدنی ک  ۳0ساله و یک برنامه ریزی 

اولیه بسیاری از کشورها حتی کشورهای اروپایی باشد، لذا ارتباط هرچه بهتر دو تشکل میتواند موجب ترسیم  

هرچه بهتر مبانی آینده باشد. این برنامه ریزی در حوزه معدنی کشور ما به این خاطر انجام شده است که مواد  

وند. ما در تیم خانه معدن کمیته های متعددی داریم که میتوانند ما را در  معدنی در دراز مدت تعریف میش

اینگونه ارتباطات یاری دهند. برای مثال کمیته بین الملل مسئول تبادل هرچه بهتر اطلاعات در بخش معدن  

یی  با جامعه جهانی است. و یک کمیته هم به نام کمیته دانشجویی وجود دارد. ما با بعضی کشورها صحبتها

در مورد تبادل دانشجو انجام داد ایم تا در بخش معدنکاری، زمین شناسی و ژئوتوریسم اطلاعات تبادل کنیم.  

 .ژئوتوریسم از مبانی خاص است و آمادگی حضور فعالین این صنعت را در کشور خودمان داریم

ارتباط با سنگهای تزئینی   در   ۱۹80همانطور که پیشتر اشاره کردم آشنایی بنده با کشور یونان در حدود سال 

آغاز شد و سپس در ایران با کمک ایتالیاییها شروع به برداشت سنگهای تزئینی از معادن به صورت مکانیزه  

 .کردیم 

اطلاعات میزان و مواد واردات و صادرات یونان در سایت ما قرار خواهد گرفت، اما خروجی نهایی ما این است  

های متفاوتی در خانه   در کنار یکدیگر داشته باشیم. با توجه به اینه کمیته های تخصصی را  که بتوانیم کمیته
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معدن وجود دارد، قاعدتا این امکان وجود دارد که در یونان هم این مبانی وجود داشته باشد و از طرفین  

توان  اطلاعات صورت گیرد، می استفاده کامل داشته باشیم. اگر اتاق یونان و ایران هم فعال باشد و تبادل

 .مخاطبین جدیدی را جذب کرد. ما قصد داریم تا از پتانسیل یکدیگر برای پیشرفت هم استفاده کنیم 

دکتر قدیری: در خصوص ژئوتوریسم میتوانیم کارگروهی را تشکیل دهیم و برنامهای را نیز برای خرداد یا تیر  

و بازدید و ملاقاتهای دو طرفهای را  سال آینده تنظیم کنیم. همچنین میتوانیم هیئتی را به یونان بفرستیم 

 .تشکیل دهیم. ضمن اینکه میتوانیم جلساتی به صورت آنلاین هم داشته باشیم 

اتاق یونان و ایران در آنجا وجود دارد اما متاسفانه به اندازه اتاق ایران و یونان فعال نیست. مهمترین دلایل آن  

کاملا با ما هماهنگ بود اما دولت جدید بخاطر مشکل    مسائل سیاسی حاکم در ایران است. دولت قبلی یونان

با ترکیه و برای داشتن حمایت آمریکا در مقابل این کشور، متمایل به سمت آمریکا هستند. به همین علت  

مراودات اقتصادی ما با یونان به صورت رسمی کمرنگ اما مراودات غیر رسمی ما قدری پررنگتر است. به  

ت اتاق یونان و ایران به صورتیکه مد نظر ما هست، وجود ندارد. اما به علت داشتن  همین دلیل امکان فعالی

شرکای تجاری امکان مراودات وجود دارد. ضمن اینکه اتاق بازرگانی ایران مجوز دفتر تجاری ایران در یونان را  

گذارترین کشور در    داده است. البته ما درخواست حوضه بالکان را داده بودیم به این دلیل که یونان تاثیر

حوضه بالکان است. به صورت شفاهی این درخواست پذیرفته شده و کارهای حقوقی آن در حال انجام است. 

اگر دفتر ایران در یونان و یا حوضه بالکان افتتاح شود، میتواند پایگاه خوبی در اختیار شما باشد و به مراودات  

 .تجاری با یونان کمک کند 

اتاق استانی در یونان داریم و با تشکلهای مشابه در ایران در ارتباط هستیم و بعضا   ۲۳دود با توجه به اینکه ح

پروتکل و تفاهم نامه تنظیم میکنیم، میتوانیم اطلاعات شما را برای آنها ارسال کنیم. به خصوص اینکه آنها  
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خانه معدن را با کمال میل   فضاهای مجازی ما را به خوبی دنبال میکنند. بنابراین هرگونه اطلاعات از جانب

 .برای آنها ارسال و اطلاعات آنها را نیز در اختیار شما قرار میدهیم

یونان در سال گذشته ماشین آلات دست دوم بسیاری مخصوصا در حوزه ماشین آلات ساختمانی، مواد  

 .غذایی، فرش بافی و نساجی به ایران صادر کرده است

وجود دارد که میتواند فرصت خوبی برای ایران باشد. یونانیها در    یک نقطه ضعفی در صنعت معدن یونان

حوزه فلزاتی مانند پلاتین، تیتانیوم و.... را که نیاز به فناوری بالایی دارد، تولید نمیکند و تحقیقات زیادی هم  

ه یک فصل  روی آن انجام نمیدهد. این امکان وجود دارد با تجربیات ما بتوانیم در این مورد با یونانیها ب

 .مشترک برسیم. البته فراموش نکنیم که ما ظرفیت خوبی برای شرکت در مناقصات آنها داریم

در خصوص تولید محصولات مشترک هم کاملا با فرمایشات شما موافقم که با توجه به تجربیات یونانیها در  

و علاقه آنها به کارکردن با   بازارهای جهانی و شرایط سیاسی ایران، و همینطور فرهنگ مشترک ایران و یونان 

 .ما، میتوانیم به تفاهم مشترکی با این کشور برسیم و از ظرفیت بالقوه و بالفعل آنها استفاده کنیم

مهندس بهرامن: اطلاعات به صورت کامل و به زبان انگلیسی در سایت خانه معدن وجود دارد. جهت استحضار  

مارهای تولید در کشور از طریق خانه معدن به  هستیم و همه آ  WMC شما عرض میکنم که ما عضو 

سازمانهای جهانی داده میشود. اگر لازم باشد هر ساله این آمارها را خدمت شما نیز ارائه میکنیم. یونانیها نیز  

میتواندد در هر کمیته تخصصی به به روزترین آمار و اطلاعات دسترسی داشته باشند. خانه معدن مشابه یک  

ل میکند و هرگونه اطلاعات در کانالهای باز آن قرار میگیرد. ما مجموعا به صورت یک  ای عم اتاق شیشه

جریان کارشناسی عمل میکنیم. علاوه بر این مخاطبین و تیمهایی در کشورهای روسیه، چین و حتی اروپا  

اشد میتوانیم  )کشور آلمان( داریم و با آنها تبادل اطلاعات انجام میدهیم. چنانچه مجموعه شما علاقه مند ب
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 بسمه تعالی

 صورتجلسه 

خانه معدن ایران   یونان( –)ایران  بین المللکمیته   

 

 .این اطلاعات را قویتر و سازماندهیتر کنیم و در نهایت مخاطبین جدیدی را در محیط کاری داشته باشیم

  با  دکتر قدیری: کاملا با فرمایشات حضرت عالی موافقم و ما قطعا تمایل به داشتن ارتبازات و تعاملات بیشتر

کمک کنیم. ما آماده هرگونه مشارکت لازم هستیم. علاوه    ملی  اقتصاد به یکدیگر  کمک  با تا داریم   معدن خانه

بر این اتاق مشترک با کمک تیم حرفهای خود میتواند به سرمایه گذاری و اخذ ویزای افراد در یونان کمک  

 .کند 

دکتر نوری: موارد گفته شده را در قالب تفاهم نامهای فی ما بین خانه معدن ایران و اتاق مشترک خدمت شما  

  ۳۲صادرات یونان به ایران  ۲0۱۹ال میکنیم. جناب دکتر قدیری با توجه به مطالعات بنده در سال ارس 

میلیون دلار بوده است. با توجه به روی کار آمدن بایدن و صحبتها   ۱4میلیون دلار و واردات یونان از ایران  

 پیرامون بازگشت به برجام، آیا میتوان انتظار اتفاق خاصی را داشت؟ 

قدیری: مقایسه میزان مراودات قبل و بعد برجام نشان میدهد که تحریمها روی آن بسیار تاثیرگذار بوده  دکتر 

است. چراکه یونان عضو اتحادیه اروپا و شینگن است و باید از آنها تبعیت کند. قطعا در آینده اوضاع تجاری با  

د و سیاست یونان در اختیار اقتصاد  یونان بهتر خواهد شد. بخش خصوصی یونان نفوذ بسیاری در دولت دار 

 .است
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